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Staten vælger EMC som leverandør på rammeaftale for storage

Staten har indgået kontrakt med EMC om at være leverandør på statens rammeaftale for storage, som vedrører indkøb af 
diskbaserede storage-løsninger, -tilbehør samt garantiservice.

De valgte produkter og løsninger under aftalen afspejler de bedste og nyeste produkter samt teknologier på markedet 
og giver brugerne mulighed for at administrere store mængder data ved simpel storage management. Produkterne har 
ligeledes den bedste integration til VMware, Windows, Hyper-V og andre databaser, som kræves i dagens IT-miljøer.

STORAGE I AL O

                                    

ten vælger EMC som leverandør på rammeaftale for storaSta

 

ten vælger EMC som leverandør på rammeaftale for stora

 

ten vælger EMC som leverandør på rammeaftale for stora

 

geten vælger EMC som leverandør på rammeaftale for stora

   

ten har indgået kontrakt med EMC om aSta
diskbaserede stora

De valgte produkter og løsninger under aftalen afspejler de bedste og n
og giver brugerne mulighed for a
ligeledes den bedste integra  

t være leverandør på staten har indgået kontrakt med EMC om a
 -tilbehør samt garantiser,ge-løsningerdiskbaserede stora

De valgte produkter og løsninger under aftalen afspejler de bedste og n
t administrere store mængder daog giver brugerne mulighed for a

WindoVMware,tion til ligeledes den bedste integra  

tens rammeaftale for storat være leverandør på sta
vice. -tilbehør samt garantiser

yeste produkter samt teknologier på markedet De valgte produkter og løsninger under aftalen afspejler de bedste og n
ta ved simpel storat administrere store mængder da

-V og andre da Hyperws,Windo 

 som vedrører indkøb af ge,tens rammeaftale for stora

yeste produkter samt teknologier på markedet 
gement.ge manata ved simpel stora

 som kræves i da,tabaser-V og andre da 

 som vedrører indkøb af 

yeste produkter samt teknologier på markedet 
 Produkterne har gement.

.-miljøergens IT som kræves i da 



Kit Magasinet / 06 / 2012  Side 3

OFFENTLIGHED
EMC STORAGE

INDKØBSKATALOG

02730012 Moderniseringsstyrelsens 
Rammekontrakt indenfor Storage

Forhandlere på aftalen:



  

FÅ MERE UD AF DIT 
Kit@ MEDLEMSKAB

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

Med det nye samarbejde mellem KIT@ og Libris kan du og 
dine medarbejdere få Danmarks mest populære it-titler på 
tryk, ebog eller licens til Jeres intranet.

Ring til Mette Kaa på 3264 1232 eller mail på mk@libris.dk 
for at høre mere om samarbejdet og hvilke fordele og 
rabatter du kan få.

Libris har altid mere end 250 it-titler på lager.

www.libris.dk

  

 

     

FÅ MERE UD AF DIT 

  

 

     

FÅ MERE UD AF DIT 

  

 

     

FÅ MERE UD AF DIT 

  

 

     

FÅ MERE UD AF DIT 

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

FÅ MERE UD AF DIT 
K

  

 

     

FÅ MERE UD AF DIT 
Kit@ M

  

 

     

FÅ MERE UD AF DIT 
MEDLEM

  

 

     

FÅ MERE UD AF DIT 
MSKAB

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

  

 

     

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

  

 

     

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

  

 

     

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

  

 

     

  

 

     

  

 

     

Med det nye samarbejde mellem K
dine medarbejder

og eller licens til Jertryk, eb

  

 

     

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

Med det nye samarbejde mellem K
e få Danmarks mest populærdine medarbejder

og eller licens til Jer

  

 

     

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

Med det nye samarbejde mellem K
e få Danmarks mest populær

es intranet.og eller licens til Jer

  

 

     

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

IT@ og Libris kMed det nye samarbejde mellem K
e få Danmarks mest populær

es intranet.

  

 

     

Eksklusivt for Kit@ medlemmer

an du og IT@ og Libris k
e it-titler på e få Danmarks mest populær

  

 

     

an du og 
e it-titler på 

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

  

 

     

.libris.dkwww

  

 

     

.libris.dk



Kit Magasinet / 06 / 2012  Side 5

KOMMUNERNES 
ITMAGASIN
Udgiver: KIT@ - Kommunale It chefer.
Formand: Jørgen Kristensen Rasch, 
Egedal Kommune.
For information om foreningen, medlemskab samt 
abonnement se www.itchefer.dk

Redaktion: Flemming Kjærsdam, 
telefon 4673 3525 
Flemming@kjaersdam.dk

Redaktionsudvalg:
Jørgen Kristensen Rasch, Egedal Kommune
Michael Voel Jensen, Københavns Kommune
Flemming Kjærsdam
Louise Andersen

Annoncekonsulent:
Louise Andersen, 
Koncept, telefon 7515 1155,  
la@koncept-net.dk

Layout: www.znildt.dk
Tryk: Jørn Thomsen A/S Oplag: 6.300

www.kitmagasinet.dk

Kit@

Indhold 6Nummer 06 / 2012  

8
Velfærdsprojekt 
plages af
børnesygdomme 

12
”Kommunerne
skal rotte sig
sammen”

16
Folketinget 
holder fast 
i teleforlig

Kit@-TEMA

Governance 
Governance 
og Governance

20-27
SBSYS skaber værdi for brugere og borgere

Tværkommunalt samarbejde 
kræver stærk it-governance

Ny forsyningsvirksomhed for 
it-drift i tre kommuner

Trænger til ny governance 
mellem kommuner og stat



Får dine kollegaer 

også læst 
KIT Magasinet? 

Uanset om du er en af dem som elsker at læse KIT Magasinet i 

den trykte udgave eller online på www.kitmagasinet.dk 

- så kig omkring dig på dine kollegaer. 

Får de også mulighed for at læse magasinet?

Hvis ikke, så brug et par minutter på at sende dem en mail og 

fortæl dem at de kan tilmelde sig et gratis elektronisk 

abonnement på www.kitmagasinet.dk 

Eller bare læg bladet på deres bord når du selv er færdig med det. 

Tak for din tid og så håber vi du fortsat vil nyde magasinet, 

gerne suppleret med en kop kaffe og god tid. 

Med venlig hilsen

www.kitmagasinet.dk 

Kit
Magasinet



Kit Magasinet / 06 / 2012  Side 7

Af formand Jørgen Kristensen Rasch, Kit@  

Digital service skal 
bygge på robust 
og bæredygtig 
infrastruktur
Hver tredje borger i det netop over-
ståede velfærdsprojekt Online Vel-
færd, opnår ikke forbindelse med
kommunen eller oplever at forbindel-
sen ikke er god nok. Det får teleanaly-
tiker Torben Rune til at tale for, at
’kommunerne skal rotte sig sammen’
og kræve et landsdækkende fibernet.
Det er en pointe, der ikke er til at komme
udenom i et nationalt perspektiv. Hvis
det officielle Danmark ønsker, at kommu-
ner og regioner skal digitalisere sine ker-
neydelser til gavn for borgerne i det
ganske land – digital skole, digital om-
sorg, borgerdialog ved sagsbehandling,
genoptræning og digital selvbetjening -
så er bæredygtig landsdækkende kommu-
nikationsinfrastruktur både på bredbånd
og mobil en forudsætning. 
Da jeg talte med en god ven i toget på vej
over Fyn faldt forbindelsen ud et par
gange. Det er måske ikke i orden, men vi
har lært at leve med, at der er ”huller” på
mobilen, for det er ikke kritisk. Men når
kommuner skal udbyde service over for
borgere med kroniske sygdomme, hvor
det kan handle om liv og død, så må der
ikke være ”huller” og udfald i kommuni-
kationsinfrastrukturen. 
Derfor forekommer det ubegribeligt, at
TDC i dette nummer af Kit-magasinet ka-
tegorisk afviser kritikken af, at der er fla-
skehalse i deres infrastruktur, når
brugerlevelsen er en anden og man ikke

kan fæste lid til forsyning og kapacitet. 
Folketingets to største partier - Venstre
og Socialdemokraterne - som tilsammen
har et parlamentarisk flertal – gør sig li-
geledes til talsmænd for, at det ikke er en
samfundsmæssig opgave at finansiere et
landsdækkende og bæredygtigt fibernet.
De ønsker kapaciteten i infrastrukturen
sikret på markedsvilkår. Det er en smuk
tanke. Men det har jo medført udvikling
af en infrastruktur, som hver tredje bor-
ger i undersøgelsen, angiver ikke virker
på deres præmisser. 

4 – 5 mia. kr. i frekvensindtægter
I Teleforliget af 1999 står, at indtægterne
fra telefrekvenserne skal bruges på tele-
politiske initiativer. Det er helt åbenlyst,
at de penge staten har fået ind ved salg
af frekvenser ikke er blevet brugt til at
udvide bredbåndskapaciteten. Men kig-
ger man på statens indtægter siden 2001,
som værende mellem 4 og 5 mia. kr., så er
en statslig finansiering af et landsdæk-
kende fibernet ikke helt uden for række-
vidde. 
Det ville klæde det officielle Danmark
med regeringen og folketinget i spidsen
at få tilvejebragt rammerne for en infra-
struktur, der vil kunne sikre de meget
ambitiøse målsætninger i digitaliseringen
af den offentlige sektor, som Kit@ bakker
helhjertet op om. 
Uden infrastrukturen kan vi ikke levere

varen og uden at levere varen, realiserer
kommunerne ikke de milliardgevinster
ved digitaliseringen, de selv har sat op.
Det gavner ikke borgerens tro på, at vir-
tuelle tjenester fra det offentlige kan
stille alle borgere lige uanset geografisk
placering, ved at vi deler Danmark op i
gode og mindre gode digitale områder, og
at vi konsekvent stiller borgere i yderom-
råder dårligere. Det er jo pointen, at de
steder, hvor digitaliseringen giver mest
slagkraft, er steder, hvor der ikke er bred-
bånd. Så gevinsten ved digitalisering og
borgernes tro på de nye medier fordufter.
Nu vi taler om digitalisering, samarbejde
og governance, vil jeg opfordre kommu-
nerne til at bryde ud af rammerne og
søge nye samarbejdsformer, ikke kun i
regi af it og digitalisering. Her er et po-
tentiale, som giver både gevinster og bæ-
redygtighed, hvis det gøres smart og til
gavn for opgaveløsningen. Vi skal turde
bryde ud af vores egne trygge omgivelser
og søge nye samarbejdsformer med gode
kræfter i vores lokalsamfund, på tværs af
faglige skel, kommunegrænser, regioner
og styrelser.

Glædelig jul og godt nytår
■

Uden infrastrukturen kan vi ikke levere varen og uden 
at levere varen, realiserer kommunerne ikke de milliardgevinster ved 

digitaliseringen, de selv har sat op.”

Kit@Lederen @
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Kit@-Fokus Af Birgitte Aabo

Velfærdsprojekt 
plages af
børnesygdomme 

Online Velfærd
Aalborg har sammen med Aabenraa, Greve og Kerte-
minde Kommune i et halvt år afprøvet at yde omsorg for
borgere via internettet i et pilotprojekt. Formålet er at
nedbringe den tid, omsorgspersonalets i dag bruger på
at transportere sig rundt til og besøge borgerne.

I alt 85 udvalgte, ældre borgere fik i eget hjem installeret
en touch-skærm med indbygget computer og webka-
mera, som gjorde det muligt at holde direkte videomøder
mellem borgeren og omsorgspersoner. Systemet er
meget nemt at betjene.

Systemet blev afprøvet til blandt andet genoptræning for
op til fem-seks borgere i hvert sit hjem på én gang og en
til ensamtaler mellem hjemmehjælpere/hjemmesygeple-
jersker og borgere. Det kunne være påmindelser om at
tage medicin og forskellige typer rådgivning.

Pilotprojektet fik støtte fra Fonden for Velfærdsteknologi.
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Ambitionerne om at gå online med
kommunal omsorg bliver svære at ind-
fri med den nuværende bredbånds-
dækning, viser et pilotprojekt. Selv
midt i Aalborg kan der være proble-
mer med at få forbindelse, så borgerne
kan modtage sygepleje eller genop-
træning via computer i eget hjem.

”Jeg kan ikke høre dig!”
Bedst som træningen er i gang og kvin-

den med lungesygdommen KOL står
hjemme på sit stuegulv og modtager in-
struktioner af en fysioterapeut online, for-
svinder lyden. Andre gange forsvinder
eller fryser billedet.

’Børnesygdomme’ har skabt mange fru-
strationer i forbindelse med pilotprojektet
Online Velfærd, der er et af de hidtil stør-
ste forsøg med ny velfærdsteknologi her-
hjemme. Samtidig har projektet afdækket,
at så mange som en tredjedel af de bor-
gere, der kunne have gavn af videomøder
over nettet med en omsorgsperson, er
helt afskåret fra at få det – alene fordi
deres bopæl ikke kan opnå tilstrækkelig
netværksforbindelse til at sikre dialogen
mellem borger og hjælper.

Dermed rykker den store besparelse,
som mange kommuner håber på at opnå
ved at flytte en del af omsorgen online,
foreløbig uden for rækkevidde.

”Som netværksdækningen er nu, er vi
desværre ikke i stand til at præsentere en
positiv business-case,” fastslår Kirsten
Skovrup, der er kontorchef for It-afsnittet
under Ældre- og Handicapforvaltningen i
Aalborg Kommune og projektleder på
’Online Velfærd’. 

Hun understreger dog samtidig, at pro-
jektet har givet mange og positive erfa-
ringer at bygge videre på; borgerne har
generelt været glade for initiativet og de
deltagende kommuner er fortsat overbe-
viste om, at online velfærd er en del af
fremtiden.

1500 videosessioner
Projektet har kørt i et halvt år i Aalborg,
Kerteminde, Greve og Aabenraa Kom-
mune, som har fået støtte af Fonden for
Velfærdsteknologi til at udarbejde en løs-
ning i samarbejde med KMD. Den første
udgave er nu blevet afprøvet hos 85 frivil-
lige borgere med kroniske sygdomme,
behov for genoptræning, eller omsorg fra
hjemmepleje eller -hjemmesygepleje. Bor-
gerne har fået installeret en touch-skærm
med integreret computer og webkamera,
og udstyret er blevet brugt til 1500 video-
sessioner mellem borgere og fysiotera-
peuter, hjemmeplejere og
hjemmesygeplejersker. 

En del steder har det dog vist sig, at
netværksforbindelsen ikke slår til:

”Der har nogle steder været problemer
med, at billedet fryser og lyden falder ud
- det kører lidt op og ned med modtagel-
sen. Og hos en tredjedel af borgerne er
det umuligt at gennemføre møderne på
grund af for dårlig netværksforbindelse,”
siger Kirsten Skovrup.

Overføres erfaringerne til landsplan, be-
tyder det, at den potentielle besparelse
svinder betragteligt ind – der er regnet
på tallene, men de er endnu ikke offent-
liggjort.

”Hvis den politiske diskussion ender
med, at kommunerne skal betale net-
værksforbindelser og udstyr til borgerne,
kan det i sidste ende blive en udgift i ste-
det,” siger projektlederen.

Net-huller i storbyen
De fire kommuner, der deltager i projek-
tet, var på forhånd helt opmærksomme
på, at der ville være huller i netværksfor-
bindelser nogle steder, men omfanget,
kombineret med ’børnesygdomme’ i løs-
ningen fra KMD, kom bag på dem:

”Vi har brugt rigtig mange ressourcer
på at få det til at køre. Vi vidste på for-
hånd, at det ville kunne give problemer i
landdistrikterne, men det viste sig, at det
også kunne være et problem i Aalborg by
– hvis modtageboksen hænger i den ene
ende af en gade og borgeren bor i den
anden, kan det i nogle tilfælde være umu-
ligt at bruge løsningen,” siger Kirsten
Skovrup.

I den mindste af projektkommunerne,
Kerteminde, har problemerne i de bynære
områder været mindre, selv om man også
her har oplevet svingende billedkvalitet
og forsinkelser på lyden, fortæller Bente
Fournaise, der er Sundheds- og Plejechef
i Kerteminde Kommune. Men det helt
store problem har været landområderne:

”Projektet har meget klart vist os, at der
virkelig skal ske noget i forhold til netvær-
ket, før vi kan frigøre ressourcer ad den
vej. Vi kan ikke nå borgerne, der bor i
yderområderne, og det er dem, der ville
være størst gevinst ved at komme i kon-
takt med online – fordi de koster mere i
tid og transport. Men det er vanskeligt at
se, hvordan problemet løses. Der er ikke
noget, der tyder på, at regeringen vil
ændre på holdningen om, at en markeds-
baseret udrulning af nettet er det rigtige.
Og det er svært at forestille sig, at udby-
dere kan have interesse i at grave kabler
ned langt ud ad markveje for at nå en-
kelte abonnenter,” konstaterer hun.

Justeret løsning
En del af problemet ventes dog løst med
den justerede udgave af softwaren bag
Online Velfærd, som KMD i øjeblikket ar-
bejder på, fortæller direktør Karen Niel-
sen. Hvor den første løsning krævede 1,5
Mbit/s af netværket i både up- og
download hastighed, er målet at den nye
løsning skal kunne klare sig med 0,5
Mbit/s.

- fortsættes på næste side

”Vi kan ikke nå borgerne,
der bor i yderområderne,
og det er dem, der ville
være størst gevinst ved
at komme i kontakt med
online.

Bente Fournaise
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”Vi arbejder på at forbedre løsningen.
Det var vi forberedt på, at vi skulle, når vi
arbejder med et pilotprojekt, der afprøver
ny teknologi. Men manglende netværks-
dækning kan vi ikke stille noget op overfor.
Det er en politisk diskussion, om det er det
offentliges ansvar at være med til at fi-
nansiere, at man når ud til hele landet. Vi
håber, at udsigten til store besparelser vil
betyde, at pengene bliver investeret”.

Direktøren fortæller, at KMD har fået
henvendelser fra kommuner, der er meget
interesseret i at høre om erfaringerne fra
pilotprojektet. Potentialet til at få en god
forretning ud af det, er til stede vurderer
hun:

”Ældreplejen herhjemme står for 34 mil-
lioner besøg årligt, og der er 1,8 millioner
kronikere, hvoraf en del har brug for besøg
i hjemmet. Og så er der jo hele genoptræ-
ningsaspektet også. Så vi mener, at der er
et kæmpe potentiale i at udskifte nogle af
besøgene enten hjemme eller på et pleje-
center med videomøder”. 

Tro på online velfærd
Trods de tekniske problemer og ’børnesyg-
dommene’ har kommunerne i projektet
som tidligere nævnt ikke mistet den
grundlæggende tro på, at online velfærd er
en del af fremtiden. Og de borgere og om-
sorgsansatte, der frivilligt har deltaget, er
også generelt positive, selv om også deres
oplevelse har været præget af de tekniske
problemer, siger Bente Fournaise:

”Her i Kerteminde blev tilbuddet målret-
tet borgere med lungesygdommen KOL,
som fik mulighed for at træne med en fy-
sioterapeut over nettet. For nogle af de
KOL-ramte er alene det at skulle gøre sig
klar og komme ud af døren når de bliver
hentet til træning, så krævende, at meget
af deres energi er brugt, før de når frem.
Så for den patientgruppe var der nogle
oplagte fordele ved at kunne blive hjemme
og træne – for at sikre kvaliteten skulle de
dog fortsat møde fysisk til træning hver
anden gang”.

Det er meningen, at op mod otte borgere

kan træne og få online instruktioner af fy-
sioterapeuten på samme tid i hvert sit
hjem, men i løbet af projektperioden
nåede man ikke helt op på det antal. Og
der opstod en del ufrivillige træningspau-
ser, når der var knas med lyd eller billede
midt i en øvelse. Alligevel opnåede en del
af borgerne at slippe deres bekymring for
teknologien - de havde ingen problemer
med at betjene computeren, når forbindel-
sen fungerede.

Frivillighed skal drøftes
I de øvrige kommuner afprøvede man især
online velfærden inden for genoptræning,
mens man i Aalborg primært havde fokus
på hjemmepleje og hjemmesygepleje, for-
tæller Aalborg Kommunes interne projekt-
leder, Marianne Andersen, Ældre- og
Handicapforvaltningen:

”Videobesøg har vist sig at være meget
velegnede til opfølgende samtaler med en
cancerpatient efter en operation, eller en
reminder om at tage antabus, insulin eller
anden medicin. Faktisk egner det sig til
det meste af den kontakt, der ikke kræver,
at der skal bruges hænder på borgeren
eller i hjemmet. For det er klart, at der er
mange fysiske besøg, der ikke kan erstat-
tes af et videobesøg – og mange borgere,
der er så syge, at ingen af besøgene hos
dem vil kunne udskiftes med videobesøg”.

Flertallet af borgerne har været meget
glade for videobesøg – en enkelt så glad,
at han brød ud i gråd, da det gik op for
ham, at det var et midlertidigt tilbud. Til
gengæld er der også nogle borgere, der er
i målgruppen, som afviser at forholde sig
til det digitale, selv om de vurderes at
være i stand til at lære at betjene det
meget simple apparatur, siger projektleder
Kirsten Skovrup:

”Der er ingen tvivl om, at online omsorg
bliver en del af fremtiden, men der er for-
skellige aspekter, der skal afklares. Blandt
andet om man kun skal gå frivillighedens
vej, eller om man også vil sige til borgere,
der er i stand til at bruge det digitale til-
bud, at det er dét tilbud, der er. Hvis man

siger nej til det, får man ikke et andet”.

Central vejledning
En anden overvejelse går på, om man skal
lade de samme fagpersoner stå for alle di-
gitale møder. I projektperioden lod man
den ansatte, som den ældre kender i forve-
jen, stå for møderne, men det giver logisti-
ske problemer, fortæller Marianne
Andersen:

”Når en hjemmehjælper bliver forsinket i
forbindelse med et fysisk møde, opleves
det ikke så generende, som hvis borgeren
sidder klar ved skærmen og venter. Hvis
videomøderne blev samlet på færre fagper-
soner, ville de kunne udvikle en særlig eks-
pertise i at holde den slags møder - og
samtidig ville det blive lettere at over-
holde de aftalte tidspunkter. Så det er
også noget, der bør overvejes, inden ord-
ningen gøres permanent”.

■

Evalueringsrapport: 

Hver tredje kan ikke bruge løsningen
Med udgangspunkt i projektets erfaringer er der udregnet gevinster ved bred implementering inden for de afprøvende ydelser. Po-
tentialet omregnet til alle landets kommuner svarer til et årligt bruttopotentiale på 60 mio. kr., svarende til cirka 140 årsværk. Fra
dette potentiale skal trækkes udgifter til it-løsningen, implementering og drift af konceptet. Det vurderes, at disse omkostninger be-
løber sig til et sted mellem cirka 101 og 183 mio. kr. pr. år, hvorved der med det afprøvede løsningsscenarie ikke er en positiv busi-
ness case. Derfor vurderes det, at det afprøvede løsningskoncept er for dyrt til en bred udrulning og anvendelse hos borgerne.
Løsningen vurderes dog at have en berettigelse hos borgergrupper med særlige behov. Hvis videokommunikation skal indgå som en
generel ydelsesform, skal der derfor findes billigere alternative teknologiske løsningsmodeller – eksempelvis ved brug af borgernes
eget it-udstyr og netforbindelser mv., skriver Fonden for Velfærdsteknologi.

”Hvis modtageboksen
hænger i den ene ende af
en gade og borgeren bor
i den anden, kan det i
nogle tilfælde være umu-
ligt at bruge løsningen.

Kirsten Skovrup



Hvert år leverer Dustin it-udstyr og -løsninger til tusindvis af offentlige institutioner og virksomheder. Det 
har vi gjort med fokus på optimalt udbytte for vores kunder i mere end 27 år. Måske kan du også få glæde 
af at opgradere til Dustin?

Alt hvad du behøver hos én 
leverandør

Som kunde hos Dustin får du adgang til 
vores særlige offentlige salgsafdeling:

• Personlig kontaktperson, der er  
specialist i it til den offentlige sektor

• Gratis adgang til certificerede  
specialister inden for hardware, soft-
ware m.m.

• Elektronisk fakturering med håndtering 
af flere EAN-numre pr. indkøbskonto

• Mere end 200.000 it-produkter fordelt 
på mere end 900 varemærker. Hurtigt 
og sikkert leveret fra eget lager. 

• Dustin.dk - Nordens førende e-handels-
portal for it-produkter

• Finansiering og leasing 

FM og SKI godkendt

Dustin er FM forhandler for HP på servere 
& storage, Dell på servere, samt Fujitsu på 
pc, SKI leverandør på 02.04 Computere og 
SKI forhandler på følgende aftaler:

• 02.02 Computere, standardarbejds-
pladser og 250 stk. (Lenovo og Dell)

• 02.03 Server & Storage (HP, Dell, Fujitsu)
• 02.04 Computere (leverandør)
• 02.06 Kommunikationsudstyr og –løs-

ninger, netværksudstyr (HP)
• 50.41 Computere (Dell)

LÆS MERE PÅ DUSTIN.DK ELLER RING 8743 9882, SÅ HJÆLPER VI DIG 
MED AT FINDE DEN LØSNING, DER PASSER NETOP TIL DIN VIRKSOMHED.

OPGRADÉR 
TIL DUSTIN.
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Torben Rune:

”Kommunerne skal 
rotte sig sammen”

Teleanalytiker Torben Rune undrer sig
over, at politikerne har sat barren så
højt for digital velfærdsteknologi, når
mange kommuner i dag er afskåret fra
bredbåndsteknologi. Derfor opfordrer
han kommunerne til at ”rotte sig sam-
men” for at sikre udbredelsen af bred-
bånd.

Bredbåndsforbindelser er forudsætnin-
gen for, at landets kommuner kan levere
digitale serviceydelser til borgerne. Te-
leanalytiker Torben Rune, Netplan,
mener, der både er ”huller” i netværkene
og i telelovgivningen, som vil gøre det
svært at indfri politikernes egne ambitio-
ner om et nyt digitalt velfærdssamfund.
Borgerne skal som udgangspunkt betjene
sig selv overfor kommunerne i 2015, men
uden den fornødne adgang til bredbånds-
forbindelser falder forudsætningerne
bort. 

”Bredbånd er i dag vigtigere end tele-
fon. Og når der i områder af Danmark
ikke er tilgængeligt bredbånd – både fast-
net og mobil - så mener jeg, at kommu-
nerne kollektivt skal tage slagsmålet med
politikerne på Christiansborg om at få af-
klaret helt præcist, hvor lovgivningen
kræver bredbånd for at kommunerne kan
opfylde sine serviceforpligtelser i forhold
til Kommunalfuldmagten. Kommunerne
skal rotte sig sammen og bruge alle til rå-
dighed stående midler for at sikre sig ud-
bredelse af bredbånd i hele landet,” siger
teleanalytiker Torben Rune, Netplan.

Det er jo netop dilemmaet for kommu-

nerne. De må ikke investere i bredbånds-
netværk for egne midler, så konkurrerer
de med de private teleudbydere. Om-
vendt er der ingen private teleudbydere,
der vil kable yderområder, fordi det ikke
kan betale sig. Og staten vil ikke fi-
nansiere et landsdækkende fibernetværk.
Med Torben Runes ord ”rækker markeds-
kræfterne ikke ud i landområderne.” 

Hver tredje fik ikke service
Hans kommentarer til den manglende
bredbåndsdækning i by- og landområder
er blevet aktuelle, efter et gennemført on-
line velfærdsforsøg i de fire kommuner,
Aalborg, Kerteminde, Greve og Aaben-
raa. De har fået økonomisk støtte af Fon-
den for Velfærdsteknologi til at udarbejde
en løsning i samarbejde med KMD. Ana-
lysen dækker over 1500 videosessioner.
Den viser, at hver tredje borger af forskel-
lige årsager ikke får den fornødne service.
I nogle tilfælde bor de uden tilstrækkelig
dækning. I andre tilfælde handler det om,
at kapaciteten på linjen ikke er god nok
eller at programmet Online Omsorg fra
KMD fylder for meget i forhold til bånd-
bredden.

Så når teleanalytikeren siger, der både
er ”huller” i netværk og i lovgivning, dæk-
ker det over, at der siden Teleforliget fra
1999, ikke er sket en regulering, som
tager højde for digitalisering af velfærds-
ydelser. Dengang Teleforliget blev ind-
gået var Internettet fortsat i sin vorden.
Al regulering handlede om download.

Når kunder i dag køber en ADSL forbin-
delse – hedder den fortsat 4/1 Mbit/s –
altså 4 Mbit/s i download og 1 Mbit/s i
upload. Der er ikke fokus på upload.

”Bredbåndsforbindelsen er en asymme-
trisk ydelse fra dengang i Internettets
barndom, hvor det handlede om at
downloade. Det var kun i meget begræn-
set omfang, at folk lagde noget ud på net-
tet – altså uploadede. Men pointen med
digital velfærd, og en videodialog på net-
tet mellem kommune og borger, stiller
større krav til upload hastigheden – fra
borgeren og ind i infrastrukturen. Her er
flaskehalsen i dag telefoncentralerne i
TDC’s net. TDC kører kobberforbindelser
over meget lange stræk i teleinfrastruktu-
ren, og længden af kobberet sætter be-
grænsninger for, hvor meget hastigheden
kan sættes i vejret. Derfor er der tale om,
at den danske infrastruktur ikke har det
fornødne overskud til at levere tilstrække-
lige upload hastigheder. Dels fordi bor-
gerne bor i forskellig afstand til
telefoncentralen og dels fordi internettet
er en delt ressource. Så folk får forskellig
båndbredde alt afhængig af, hvor de bor
og de skal deles om kapaciteten, hvis de
går på samtidig. Det er både en teknisk
og en politisk problemstilling. Nu ligger
vi, som vi selv har redt, og vi halser et
godt stykke efter Europa,” siger Torben
Rune.

Ikke teleselskabernes skyld
Torben Rune understreger, at han ikke



peger fingre ad teleselskaberne. Telesel-
skabet har bidraget med penge til køb af
licenser, men staten har ikke brugt ind-
tægterne til telepolitiske initiativer. Der-
for mener han, at landspolitikerne har
svigtet i reguleringen af teleydelser og
reelt ikke fulgt med udviklingen siden pri-
vatiseringen af TDC og landets infra-
struktur tilbage i 1990’erne. Først inden
for de seneste 12-18 måneder har politi-
kerne sat initiativer i gang, der råder bod
på 11 års stilstand inden for telepolitik.
Det viser sig nu, at det er yderområderne,
der bliver taberne.  

Han undrer sig over, at når nu politi-
kerne har sat barren højt på det digitale
velfærdsområde, hvorfor har de så ikke
haft større bevågenhed omkring udbre-
delsen af bredbåndsforbindelser? Hvor-
dan vil en kommune levere digital service
til borgere uden adgang til bredbåndsfor-
bindelser?

”Teleleverandører etablerer kun bred-
bånd, når det kan betale sig for telesel-
skabet. Så enkelt er det. Og det kan man
ikke fortænke dem i. De driver forretning.
Derfor er det intet mindre end en kata-
strofe, når politikerne lader områder i
stikken, hvor der af naturlige økonomiske
årsager ikke etableres bredbånd. De om-
råder vil ad åre blive affolket. Ingen sko-
ler, ingen butikker, ingen serviceydelser,
ingen hjemmearbejdspladser og virksom-
heder,” siger Torben Rune.

Infrastrukturfonden i USA 
I den netop overståede valgkamp i USA
har begge præsidentkandidater fremhæ-
vet den ”Amerikanske Infrastruktur

Fond”, som indeholder over 100 mia. kr.
til at udbrede bredbåndsforbindelser i ge-
ografiske yderområder, hvor markeds-
kræfterne ikke naturligt får dem ud.

”Infrastrukturfonden i USA betyder, at
yderområder kan søge midler til at etab-
lere bredbånd i deres område. Teleselska-
berne har pligt til at betale en fast afgift
til denne fond ud af deres omsætning i
byområderne. Desuden skal de også byde
på opgaver i yderområder. Det er bare in-
teressant at se, at de amerikanske præsi-
dentkandidater er helt klar over, hvilken
forretningsmæssig, demografisk og ud-
dannelsesmæssig betydning etablering af
bredbånd har i et geografisk yderområde.
Det er et totalt fraværende emne i den
politiske debat herhjemme. Og derfor kan
det være svært at se, hvordan man vil le-
vere digitale velfærdsydelser til borgere,
når der ikke er lovgivning eller regulering
som sikrer udbredelsen af bredbåndsfor-
bindelser,” siger Torben Rune.     

Reguleringen forsvandt
Siden privatiseringen af TDC har der
ingen regulering været af telemarkedets
serviceydelser. Når du køber en ADSL 4
Mbit/s download og 1 Mbit/s upload er
der ingen garanti for, at du får disse ha-
stigheder, da området ikke reguleres. Og
på alle mobile dataydelser er udtrykket
”op til” blevet en standard. Det er jo også
en del af pointen. Når flere brugere går
på nettet samtidig i et område, så falder
hastigheden for dem alle, fordi der er tale
om en delt ressource. Og det er måske
problemet, at kapaciteten er i bekneb ved
spidsbelastninger.

”Jeg synes ikke, det er specielt positivt,
at det skal blive en pligt for teleselska-
berne at udbrede bredbånd i hele landet.
Men jeg synes politikerne bør erkende, at
markedskræfterne ikke rækker længere.
De har toppet. Nu har vi forsøgt siden
1999, og teleselskaberne har formentlig
investeret mere end de skulle. Det er
bare ikke nok. Politikerne må sætte flere
initiativer i gang, og kommunerne bør
samarbejde om dette her, ellers får vi et
samfund, der brækker over. De områder
med adgang til bredbånd og dem uden.
Det kan folketingspolitikere da ikke
mene, samtidig med at de kræver digital
velfærd af kommunerne. Man kræver
noget de ikke vil kunne levere,” siger Tor-
ben Rune.   

■

” Kommunerne skal bruge alle midler for at få bredbånd ud i hele
landet.

Torben Rune

GOD
JUL

Pakketeret standardsoftware 
klar til distribution – gratis i 
hele december

Bestil i dag på tlf. 70107055 eller sales@capasystems.com
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TDC afviser flaskehalse i
infrastrukturen
Når hver tredje borger i et telemedi-
cinsk velfærdsprojekt ikke gennemfø-
rer dialogen mellem kommune og
borger, skyldes det ikke manglende
kapacitet i TDC’s bredbåndsforbindel-
ser. Underdirektør Kathrine Forsberg,
TDC Erhverv, siger, at 0,512 Mbit/s i
upload hastighed er nok til at trans-
mittere videosignaler med en fornuf-
tig billedkvalitet mellem borger og
kommune. Og den hastighed kan TDC
tilbyde 98 procent af borgerne.

Efter ét gennemført telemedicin projekt
i fire kommuner er der rettet kritik af den
manglende upload hastighed i TDC’s in-
frastruktur, og at det er grunden til, at
lyden forsvinder eller billedet fryser i en
online videodialog mellem borger og kom-
mune. Men den kritik, mener TDC, er ude
af proportioner. Det skyldes ikke mang-
lende kapacitet i infrastrukturen fra bor-
geren og ind i telenettet. 

Den manglende upload hastighed på
bredbåndsforbindelser fra borgeren og
ind i teleselskabernes infrastruktur er
blevet et ”emne” efter Velfærdsteknologi-
fondens gennemførte forsøg i fire kom-

muner, hvor hver tredje borger oplever
ikke at kunne få leveret KMD ’Online Om-
sorg’ af tekniske årsager eller hvor det
ikke lykkes at gennemføre videomøder
med sundhedsfagligt personale i byer og
landområder.

”Jeg ønsker ikke at kommentere even-
tuelle mangler i det konkrete projekt.
Men jeg vil gerne understrege, at det
ikke er manglende upload hastighed i te-
leinfrastrukturen, der er årsagen til pro-
blemerne. I Danmark har vi en meget
veludbygget teleinfrastruktur, og derfor
synes jeg, at diskussionen om manglende
upload hastighed som en årsag til, at
man ikke kan tilbyde velfungerende on-
line telemedicinske ydelser i storskala, er
fejlagtig. Hvis vi fastholder denne kritik,
kommer vi til at fokusere på en forkert
udfordring. Der er et meget stort ratio-
nale i at udbrede online velfærdsydelser,
og vi mener, at den digitale infrastruktur i
Danmark har tilstrækkelig kapacitet til at
rulle det ud i større skala,” siger Kathrine
Forsberg.

Hun tilføjer, at netværkskapaciteten i
den danske infrastruktur ikke er en sta-

tisk størrelse. Frem til 2020 investerer
TDC alene 25 mia. kr. i udbygningen af
mobil- og fastnetinfrastrukturen. 

Ifølge TDC kan 98 procent af borgerne
få leveret videokvalitet til online velfærd.
Det er således kun to procent, der ikke
kan. Men der er langt fra TDC’s analyser
til de reelle kundeoplevelser, der er kom-
met frem i Velfærdsteknologifondens for-
søg blandt fire kommuner. Kommunerne
oplever at op til en tredjedel af de kroni-
ske syge, ikke lykkes med at gennemføre
en dialog. Men barrieren ligger ifølge
TDC ikke i infrastrukturen.

”Der er mange andre forhold, der kan
spille ind. Det kan være serveropsætning,
manglende hukommelse i pc’en, HD og
konfiguration, load balancing, som alle er
elementer, der spiller ind på den samlede
brugeroplevelse,” hedder det i et notat
fra TDC om Bredbåndskapacitet vedrø-
rende Telemedicin. 

■

”Det er ikke manglende
uploadhastighed, der 
er årsagen til 
problemerne.

Kathrine Forsberg



Styring af kommunale 
IT projekter gennem 
PRINCE2®

PRINCE2® is a registered trade mark of the Cabinet Office

Tilmeld dig vores kurser på www.popforum.com
— eller ring på 45 88 12 16 og hør mere

Om Projekt & Program Forum
 - dit kompetence og netværksforum

Projekt & Program Forum er Danmarks innovative 
kompetence- og netværksforum indenfor projektledelse og 
-styring. Dygtige projektledere og -medarbejdere med de 
rette kompetencer skaber enorm værdi i kommunerne. Det 
har vi opdaget for mange år siden – og vi gør noget ved 
det ved at tilbyde kurser, konferencer og netværksakti-
viteter for projektfolk.

Projekt & Program Forum Forum er stedet, hvor danske 
projektdeltagere mødes! 

Projektmetoden PRINCE2 øger successraten af dine 
projekter.

PRINCE2 giver fælles forståelse af, hvordan 
projektarbejdet organiseres, kvalitetssikres og integreres 
i forretningsplanen.

Herigennem forbedres leverancetiden og -kvaliteten 
samtidig med at budgettet overholdes.

Projekt & Program Forums PRINCE2 uddannelse består 
af Foundation og Practitioner, men mange vælger at 
gennemføre et PRINCE2 Total-forløb på kun 5 dage, 
hvorefter man er rustet til at arbejde med både enkle og 
meget komplekse projekter.
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Folketinget holder 
fast i Teleforliget 
”Staten finansierer ikke et landsdæk-
kende fibernet”. Folketingets to stør-
ste partier holder fast i Teleforliget af
1999, og sætter dermed prop i spekula-
tionerne om et nyt teleforlig.

Folketingets to største partier, Venstre
og Socialdemokraterne, er enige om at
holde fast i det 13 år gamle Teleforlig af
8. september 1999. Da de to partier til-
sammen har 91 mandater, og dermed
udgør over halvdelen af Folketingets
medlemmer, er der ikke udsigt til at sta-
ten vil finansiere et landsdækkende fiber-
net.

”Staten vil ikke finansiere et landsdæk-
kende fibernet,” siger teleordfører Tor-
sten Schack Petersen (V) og it-og
teleordfører Trine Bramsen (S) enstem-
migt. De to partiers ordførere er langt hen
ad vejen enige om, at det 13 år gamle te-
leforlig står ved magt, og at fornyelserne
inden for dansk telepolitik skal ske inden
for rammerne af det eksisterende telefor-
lig.

Diskussionen om et nyt teleforlig er
dukket op adskillige gange de senere år.
Men med de to ordføreres enslydende po-
litiske udmeldinger synes det som om, at
der nu er sat prop i denne del af den tek-
nologiske debat. Et netop gennemført on-
line vedfærdsprojekt i fire kommuner
viser med al tydelighed, at teknologien
på dette område endnu ikke er klar til
drift i større skala, da hver tredje borger
ikke kan få tilbudt online velfærd. Enten
fordi der ikke findes en bredbånd i områ-
det, eller kapaciteten i bredbåndsinfra-
strukturen ikke er tilstrækkelig eller fordi
den udbudte online løsning fra KMD ikke
er færdigudviklet.

”Der er ingen tvivl om, at telemedicin er
fremtiden. Man kan både øge kvaliteten
af ydelsen og spare udgifter til transport
og monitorere patienter i eget hjem langt
mere præcist. Men det betyder ikke, at vi
skal bruge statslige midler til et lands-
dækkende netværk for at øge kapacite-
ten. Teleforliget af 1999 har en
markedsbaseret tilgang, og den har efter
min opfattelse givet danskerne de bedste
muligheder for at komme på internettet.
Nu har vi udbudt 800 Mhz frekvenser,
som vil komme til at udbrede dækningen
af mobilt bredbånd i 207 postnumre, der i
dag ikke har tilstrækkelig dækning. Ende-
lig vil jeg godt sige, at der er mange tele-
medicinske løsninger, som ikke kræver
særlig meget båndbredde, derfor bør man
selvfølgelig også kigge på at tilpasse sine
løsninger. Det er sket i Norge, så det kan
også gøres i Danmark,” siger Torsten
Schack Petersen.

Riget fattes penge
Begge ordførere understreger, at Dan-
mark ikke har så mange penge, at der vil
kunne investeres i et landsdækkende fi-
bernetværk for statslige midler. De tekno-
logiske fordele ved et fibernetværk er, at
kapaciteten kan udvides ved at tilkoble
udstyr, mens de mobile netværk er en
delt ressource. Den kobberbaserede infra-
struktur hos teleselskaberne beskyldes
for at være en af årsagerne til den be-
grænsede kapacitet, og derfor har den
ifølge KMD Online Velfærd været en med-
virkende årsag til problemerne i online
velfærdsforsøget.

”Jeg er irriteret over kritikken af TDC’s
infrastruktur. Jeg har set den mobile

KOL-kuffert virke uden problemer i en af
forsøgskommunerne. Derfor er det ikke i
orden at give TDC’s infrastruktur skylden
for problemerne. Alternativet er ikke at
rulle et landsdækkende fibernet ud, fi-
nansieret af staten. Løsningen er inden
for rammerne af det eksisterende Telefor-
lig af 1999 at presse udbyderne af Inter-
net forbindelser til også at dække
yderområderne. Vi er på vej med en
række lovforslag, som vil sikre dette,”
siger Trine Bramsen, der dermed lægger
sig på linje med Torsten Schack Petersen
fra Venstre om at sikre, at de nye fre-
kvenser skal bruges til at brede mobilt
bredbånd ud i yderområderne.

Dermed fastholder Folketingets to stør-
ste partier den markedsorienterede til-
gang til telepolitikken, og som værende
god nok til at sikre velfærdsteknologiske
løsninger i fremtiden. Også i yderområ-
derne. Torsten Schack Petersen mener, at
kommunerne har en opgave med at stille
flere krav til teleudbyderne. 

■

”Vi vil sikre mobilt bred-
bånd i 207 postnumre,
der ikke har tilstrækkelig
dækning.

Torsten Schack Petersen (V)
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compliancegroup.dk

Compliance Group
Regus Ballerup . Lautruphøj 1-3 . 2750 Ballerup

Phone +45 7025 2051 . info@compliancegroup.dk

Er du klar til at invitere 
softwareauditøren indenfor?

Compliance Group er det offentliges
uvildige software audit rådgiver

• Lad Compliance Group føre jer sikkert igennem jeres næste
software audit.

• Med en preaudit kan vi forberede jer på jeres næste 
software audit.

• Hvem gør hvad, hvordan og hvornår, når auditøren kommer
på besøg? Compliance Group kan tilbyde at fastlægge og 
udarbejde en software audit proces for jer.

• Vores erfaringer fortæller os, at jo bedre kontrol I er i med
jeres software aftaler og anvendelse, jo bedre bliver jeres 
relation til software producenten.

Compliance Group er også det offentliges 
uvildige kontrakt- og licens rådgiver

• Compliance Group tilbyder License- og Contract Management
indenfor Microsoft, IBM, Adobe og Novell software.

• Vi assisterer med validering og optimering af jeres software
licens renewals, Microsoft SA benefits og kontrakt- og licens
konsolidering.

• Vi tilbyder at hjælpe med udarbejdelse af Software Asset 
Management (SAM) assesments, projektledelse, samt 
udarbejdelse og implementering af SAM processer.

Compliance Group tilbyder generel licensrådgivning indenfor Software Compliance. Vi har mange års erfaring og kendskab til en software
audit proces. Vi kender jeres rettigheder og auditørernes fremgangsmåde. Vi kan give jer større indsigt og I kan i god tid tage eventuelle
forholdsregler. Hvis det er svært at beslutte, hvor I skal starte og hvad der er vigtigst, så gennemfører vi en SAM modenhedsanalyse,
som støtte for jeres beslutning.

Hvis du har spørgsmål, er du velkommen til at kontakte os på telefon 7025 2051.
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Kit@ Kronikken Af Partner Jette Hessellund Lauridsen, Kromann & Reumert

Kommuner og regioner har stadigt flere ubehagelige oplevel-
ser i forbindelse med en licens audit. En frustration over au-
ditprocessen og ikke mindst over de meget ensidige
opgørelser, der danner grundlag for det økonomiske opgør,
hvis den gennemførte audit viser, at kunden er underlicense-
ret. 

Denne artikel gennemgår, hvad der kan forhandles i forbindelse
med indgåelse af licensaftaler og i forbindelse med audits samt
drøfte, hvilke overvejelser kunden kan gøre sig efter en audit med
for få licenser. 

Licensanskaffelsen
Det er en sejlivet fordom, at licensaftaler aldrig kan forhandles.
Leverandørerne har da også utallige argumenter herfor - gående
fra, at der er tale om et pdf-dokument, som simpelthen ikke kan
ændres til at sådanne ændringer skal godkendes enten i Tyskland,
USA eller Irland - med en deraf langsommelig proces til følge. Vi
vil gerne aflive den fordom - selvfølgelig kan licensaftaler forhand-
les! Stort set alt i licensaftalen kan ændres. 
Forebyggelse er bedre end behandling. Når I indgår en licensaf-
tale, kan meget være vundet ved, at I forhandler dele af licensafta-
len med henblik på at forebygge typiske problemstillinger ved
audit af softwarelicenser. 

Afgrænsning af brugerbegrebet
Det eneste I som hovedregel ikke kan forhandle, er selve måden
leverandøren har valgt at licensere sin software på, idet det er le-
verandørens forretningsmodel. Men når det er sagt, kan I sagtens
få præciseret eller bede om regneeksempler på, hvad der helt præ-
cist forstås ved "User" eller licenseret "Enhed" eller "Unit". Det
er utroligt vigtigt, at kunden forstår, hvordan leverandøren tæller
licenser, inden der skrives under på licensaftalen, og at kunden er

enig med leverandøren om dette. Hvis afregningen er CPU-base-
ret, er det så tilgængelige CPU'er eller anvendte CPU'er? 
Som kunde bør man overveje at få præciseret og afgrænset, hvad
der forstås ved standardbegreber såsom "licenstagers medarbej-
dere". Omfatter det eksterne konsulenter? Eller praktiserende
læger i forhold til et kommunalt eller regionalt it-system? "Anven-
delse" - hvis der skal læses rapporter trukket ud af et it-system -
er det så anvendelse? Og "intern brug" - kommunale skolers an-
vendelse af et kommunalt system - er det intern brug? I alle til-
fælde begreber, som alle tror man ved hvad betyder, men som i en
audit-situation kan medføre usikkerhed. 
SAP har i Tyskland for nylig slået hårdt ned på virksomheder, som
SAP mener, anvender dets licenser i strid med licensaftalen. SAP
fortolker licensaftalens brugerbegreb således, at en bruger også
omfatter personer, som alene indirekte har adgang til SAP-soft-
ware - f.eks. gennem integrerede interfaces med Excel og lig-
nende. 
I yderste konsekvens kan en udvidet fortolkning af brugerbegre-
bet indebære, at hvis en medarbejder udtrækker og gemmer data
fra et licenseret softwareprogram og gemmer det i en fil, som sen-
des til en anden medarbejder til et andet formål, er både afsender
og modtager "brugere" i henhold til licensaftalen.
Eksemplet aktualiserer endnu engang behovet for at være op-
mærksom på brugerbegrebet allerede i forbindelse med licensafta-
lens indgåelse, så det sikres, at kunden og leverandør har en
fælles forståelse, som kan dokumenteres på skrift med leverandø-
ren om de anvendte bruger-begreber i licensaftalen.
I kan forsøge at imødekomme eventuelle udfordringer i tilfælde af
en audit og - før man når til en auditbegæring - tage licensafta-
lerne under lup med henblik på at afklare tvivlsspørgsmål og sam-
tidig få et overblik over den aktuelle brug - såvel direkte som
indirekte - af den licenserede software. 

Værd at vide om 
licensstyring 



Fokus på auditbestemmelsen
Kunder glemmer ofte at forholde sig til bestemmelsen vedrørende
audit i licensaftalen i forbindelse med aftalens indgåelse. Det bliver
dog hurtigt den eneste bestemmelse, alle kigger på, hvis der kom-
mer en audit! 
Kunden kan derfor med fordel, inden licensaftalen indgås, vurdere
og forhandle elementer i auditbestemmelsen. Det kan være hyppig-
heden af audit, varsel, kriterier for opgørelse af det økonomiske
mellemværende, om der skal gives rimelig tid til at kommentere au-
ditrapporten, og om kunden skal have en frist til at eliminere util-
sigtede overtrædelser ved indkøb til sædvanlig pris i stedet for den
ofte noget højere listepris. 

Ny fisk i akvariet 
Software Vendor Terms er den nye fisk i akvariet. Vi introducerede
dokumentet for cirka fem år siden for vores kunder. Det kan beteg-
nes som "kundens egne licensvilkår" eller "den indgangsbillet",
som leverandøren skal betale, hvis han gerne vil have dig som
kunde. Dokumentet indeholder en række bestemmelser - typisk
otte -10 vilkår), der har forrang for leverandørens licensvilkår, og
som giver kunden den tilstrækkelige klarhed, skalerbarhed og flek-
sibilitet i forhold til det i licensaftalen fastsatte. Indholdet af doku-
mentet afhænger af, hvilken virkelighed kunden har. I en kommune
kan delvise opsigelser af support og vedligehold være relevant, mu-
lighed for understøttelse af forskellige versioner, uddeling af opga-
ver inden for den kommunale forvaltning, ret til outsourcing samt
klar afgrænsning af "bruger"-begrebet være relevant. Som privat
virksomhed kan op- og nedskalering i forbindelse med opkøb og
frasalg være relevant, så kunden sikres ret til at anvende softwaren
i en transitionsperiode uden at skulle betale ekstra til leverandø-
ren. 
Timingen for, hvornår en sådan forhandling om Software Vendor
Terms gennemføres, er væsentlig. Hvis I er i færd med at forny den
eksisterende licensaftale eller overvejer at købe flere produkter fra

leverandøren, vil I formentlig stå i en bedre position til at få indar-
bejdet særskilt forhandlede vilkår, end hvis licensaftalerne blot
løber eller er tæt på at udløbe. Hvis man som kommunal eller regio-
nal indkøbsfunktion står overfor et ny-indkøb af licenser, er det let
at få Software Vendor Terms indarbejdet som en del af udbudsma-
terialet.

Det "rigtige" erstatningsniveau
Hvis en audit viser, at kunden er underlicenseret, er det klare ud-
gangspunkt i dansk ret, at software er et immaterialretligt beskyt-
tet gode, der udløser økonomisk kompensation til leverandøren
efter ophavsretsloven. 
I praksis bringes en underlicensering næsten altid ud af verden ved
en sædvanlig købsordre.
Juridisk set består den økonomiske kompensation overordnet af (1)
et rimeligt vederlag, og (2) en erstatning til leverandøren. I tillæg
hertil kan der tilkendes godtgørelse for ikke-økonomisk skade.
Det rimelige vederlag kan generelt betegnes som det "sædvanlige
vederlag". Ofte fastsætter danske domstole dog tilkendte beløb
skønsmæssigt uden angivelse af, hvad der er vederlag, og hvad der
er erstatning. Rimelige kontrolomkostninger og graden af "skyld".
Det vil sige krænkelsens art og omfang, indgår dog altid, når retten
fastsætter beløbet. Højesteret har endeligt gjort op med dobbelt-op
reglen, som leverandørerne har argumenteret for i flere år. En dom-
mer vil kun lægge aftalen og retspraksis til grund for erstatnings-
opgørelsen. Branchebestemte opgørelsesmetoder bliver derfor ikke
nødvendigvis inddraget i erstatningsopgørelsen af en domstol. Der
er domsafgørelser på vej, som vil klargøre beregningen af den "rig-
tige" erstatning og som vi forventer, vil skærpe kravene til licens-
modellernes klarhed. 

■

” Kunder glemmer ofte at
forholde sig til bestemmel-
sen vedrørende audit i li-
censaftalen i forbindelse
med aftalens indgåelse.

Danske IT-Advokater er en brancheorganisation for certificerede IT-ad-
vokater i Danmark, der i væsentligt omfang beskæftiger sig med it og te-
lecom. Kit-Magasinet og Danske IT-advokater samarbejder redaktionelt
om faglige relevante emner. 

Udnyt NemID til at give  
medarbejdere og andre  
ekstern adgang til netværket 
 - Intranet 
 - Webmail
 - Citrix og hjemmearbejdsplads 
 - Password Reset
 - Cloud/Office 365 adgang
 - Andre relevante applikationer på jeres netværk

Hvor længe har I råd til at vente?
Kontakt os på tlf. 70 25 64 25 og hør mere om, hvordan I 
fremover sparer penge med NemID og digital signatur!
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Kit@-TEMA Af Flemming Kjærsdam

Brugerklubben SBSYS har de seneste
uger oplevet et frontalangreb på både
deres udbudsforretning og deres for-
retningsmodel. En af de parter der bød
på et udbud om videreudvikling af
ESDH-systemet SBSYS tidligere i år,
men som ikke vandt, klagede. Og med
brancheorganisationen i ryggen an-
klagede de udbuddet for at være
noget makværk og at udfaldet var af-
talt på forhånd.
Klagenævnet for Udbud skriver i delken-
delse af den 13. november 2012, at kla-
gen ikke får opsættende virkning og at
”klagen synes udsigtsløs”.  Delkendelsen
betyder, at vi kan komme videre med det
der er omdrejningspunktet for os: At
drive et effektivt system til en konkurren-
cedygtig pris for færrest mulige offentlige
midler. Og ja, vi vil gerne invitere flere
med i samarbejdet. For hele konstruktio-
nen er baseret på, at vi deler det, vi har,
så alle får mere ud af ressourcerne. Der-
med vil flere medlemmer også sikre et
endnu bedre system, og dermed skabe
mere værdi for brugere og borgere. 
Brugerklubben SBSYS har udviklet et it-
system, der håndterer sagsbehandling,

dokumenthåndtering og arkivfunktioner.
Det er ikke et standardsystem med al-
skens moduler og funktioner ”der følger
med i pakken”. Det er et skræddersyet
system, der hele tiden udvikles i takt med
de ønsker, brugerne har, og som derfor
passer til det, medlemmerne skal bruge.
Hverken mere eller mindre. I skrivende
stund er 16 kommuner og regioner med-
lemmer og anvender systemet. Alle med
succes og besparelser i forhold til at drive
deres system selv.

Betaler kun for tingene én gang
Tanken bag brugerklubben er, at med-
lemmerne ikke betaler for det samme
flere gange. Når der én gang er betalt for
udvikling af et system, et modul eller en
funktionalitet, skal andre ikke betale for
at få lov til at bruge det. Ved at melde sig
ind i brugerklubben får man gratis ad-
gang til at anvende SBSYS. Men når man
således høster frugten af andres investe-
ring, forpligter man sig også til at bidrage
til fremtidig vedligehold og udvikling. På
den måde betaler man ikke for noget, der
allerede er lavet, men kun for det, der
skal laves fremover. 

Ingen unødvendig udvikling
Det er Brugerklubbens medlemmer, der
bestemmer, hvad der skal udvikles. Vi ud-
vikler nøjagtig det, der er behov for og
undgår køb af moduler og funktioner, som
ikke er nødvendige. Det betyder også, at
vi kan skifte (udviklings-)leverandør uden
at skifte system. Og at vi derfor har langt
mere indflydelse på systemet, end i et
traditionelt kunde-leverandørforhold. 

Brugerdrevet innovation
SBSYS er brugerdrevet innovation, der
både skaber værdi og sammenhængskraft
i organisationerne.
De er med i idéfasen og gennemfører pro-
jekterne agilt. Og derfor er springet fra at
udvikle løsningen til at få den til at fun-
gere i store og komplekse organisationer
ganske lille. Organisatorisk modning af
arbejdsgange sker som en naturlig pro-
ces. Det centrale princip er, at udviklin-
gen foregår tæt på brugeren og den
konkrete proces.

Fremtidens offentlige model
Alle dele af systemet og alle snitflader til
andre systemer kan benyttes frit af alle

Governance Governance 
og Governance
Det har været længe undervejs. Men nu er det her. Governance springer ud i fuldt flor. Kommunerne tager stafetten og
finder sammen i en række fælles initiativer. Kommunerne har længe haft governance i egne rækker. Men det nye er, at
de finder sammen på tværs af kommunerne. Tre kommuner nordvest for København - Ballerup, Egedal, Furesø - har
gennemført en business case, hvor de kan spare 5,8 mio. kr. ved at lægge deres it-drift sammen, og mere kan komme
til i de kommende måneder. Udover de sparer penge øger de beredskabet og gør kommunerne mindre sårbare. It-chef
Jens Kjellerup, Lyngby Taarbæk Kommune, har startet et nyt community, der handler om ”de små fællesskaber”. Han
siger om forholdet til den eksisterende it-governance i de enkelte kommuner:
”De nye tværkommunale samarbejdsformer og forretningsmodeller udfordrer ikke i sig selv de individuelle kommu-
ners it-governance. Men i et community, som det vi nu er ved at skabe, får vi mulighed for at lægge nogle styrings-
principper ned over de fælles projekter. Det kunne for eksempel være i forhold til udbudsprocesser og fastlæggelse af
fællesoffentlige standarder”.
Med andre ord udstikker det en fælles retning som andre kommuner kan anvende og det bakkes op af Kit@ s besty-
relse. Brugerklubben SBSYS er blevet anklaget for makværk i et udbud og at deres forretningsmodel ikke er gyldig.
Men en delkendelse fra Klagenævnet for Udbud, siger ”klagesagen er udsigtsløs”. 
”Dermed kan vi komme videre med vores projekt – at lave mere effektive og værdiskabende løsninger,” skriver SBSYS
Brugerklubben. Læs mere i temaet side 20-27.

SBSYS skaber værdi for
brugere og borgere

Af Brugerklubben SBSYS, formand Jesper Thyrring Møller og formand for forretningsudvalget Helle Berg 

Stærk governance under udvikling



medarbejdere i de organisationer, som er
en del af fællesskabet og betaler kontin-
gent. Organisationerne bruger hinanden
– ikke kun til udvikling af systemet - men
også til tværgående samarbejde i forbin-
delse med digitalisering, drøftelse af sam-
menhænge til andre it-løsninger og
interessenter i markedet, og Brugerklub-
ben sigter til enhver tid mod tværgående
bæredygtige og effektive løsninger.
Alle it-systemer kræver leverandørstyring
og leverandørdialog for at skabe værdi.
Det gør arbejdet i SBSYS-regi også. Men
målt mod den værdi og problemløsning
samarbejdet skaber, er tidsforbruget ikke
en omkostning, men en investering. For
ni kr. pr. indbygger om året kan hele sy-
stemet anvendes: Én kommunelicens –
alle medarbejdere – alle moduler – altid
nyeste version. 
Måden Brugerklubben samarbejder på,
vil vinde yderligere indpas i den offent-
lige sektor i årene fremover. Det er en ny
brugerdrevet måde at tænke systemud-
vikling på, som skaber ejerskab og den
mest positive business case for organisa-
tionerne med hensyn til anskaffelse og
drift af systemer. En tilgang, der også ses
spire frem med hjemmesidefællesskaber
både i kommunalt og statsligt regi. Det
peger i retning af, at udvikling af tværgå-
ende systemer i nogle sammenhænge

vurderes til at kunne gøres billigere, mere
effektivt og mere værdiskabende end de
traditionelle leverandør-kunde forhold.

Stop nu leverandørernes maskinstorm
Den danske it-branche vurderer vores for-
retningsmodel og governance som en
trussel mod deres forretning. Vi kan godt
forstå, at det er bedre forretning at sælge
systemer og drift til hver enkel kommune.
Men det er ikke den vej udviklingen går.
Når vi skal gøre tingene bedre, smidigere
og mere effektivt, er vi nødt til at finde
nye modeller og arbejdsmetoder. 
Det kan naturligvis være en udfordring,
når ens branche og samarbejdsformer
ændres markant. Men det er sådan ny ud-
vikling skabes. At vi tænker i nye baner
og tør gå nye veje for at være yderst kon-
kurrencedygtige.
Såvel offentlige som private organisatio-
ner bliver hele tiden underlagt krav om at
skabe flere og bedre resultater – og helst
for færre penge. Og så skal vi turde gå
ind i fremtiden. Nye måder at samarbejde
på kan ikke kvæles. For det enorme res-
sourcedræn, der ligger i at holde et væld
af systemer til det offentlige i live, er ikke
en farbar vej. Tværtimod er tværgående
samarbejder, der effektiviserer vor anven-
delse af systemer og måden at arbejde
på, vejen frem!  

Mere konkurrence - tak
Det er en stor fordel for specielt mindre
offentlige enheder med begrænsede res-
sourcer, at udbudsforpligtelsen på imple-
mentering, udvikling og vedligehold kan
løftes i fællesskab. Det gør opgaven let-
tere at håndtere.
Vi ønsker et it-marked med størst mulig
konkurrence til gavn for kommunerne og
dermed til glæde for skatteyderne. Bru-
gerklubben SBSYS udfordrer de traditio-
nelle leverandører i deres metoder,
samarbejdsformer og forretningsmodel-
ler. Og det er med til at udvikle markedet.
Vi repræsenterer en ny governance-kultur
ved at samarbejde og effektivisere. Og le-
verandørerne bør forstå, at SBSYS-kon-
struktionen sikrer effektivitet og agilitet –
og giver leverandørerne indsigt og know-
how om de offentlige virksomheder. Så i
stedet for at angribe forretningsmodellen,
var det måske en god idé at lytte til os.
Ordningen sikrer, at vi bruger borgernes
penge fornuftigt. Og det er det perspek-
tiv, der udgør rationalet.

■

Fakta om 
Brugerklubben SBSYS:

Klubben består af 15 kommuner og
regioner, som i fællesskab har udvik-
let et fællesoffentligt ESDH-system. 
Brugerklubben har eksisteret siden
2003. Formand for Brugerklubben er
Kommunaldirektør Jesper Thyrring-
Møller, Hedensted Kommune og for-
mand for forretningsudvalget er leder
af IT og Digitalisering Helle Berg,
Struer Kommune. 

SBSYS er et fællesoffentligt samar-
bejde, hvor medlemmerne bruger hin-
anden bredt- ikke kun ift. systemet,
men også ved andre fællesoffentlige
initiativer. Konstruktionen bygger på,
at kommunerne mikser udviklingsop-
gaven med den faglige opgave i et
tæt og omkostningslet setup, der er
til gavn for alle. 

” Når vi skal gøre tingene bedre, smidigere og mere effektivt, 
er vi nødt til at finde nye modeller og arbejdsmetoder.
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Langtidsholdbart tværkommunalt
samarbejde i brugerklubber og com-
munities forudsætter en stærk it-go-
vernance – både inden for samarbejdet
og hjemme i kommunen. Et nyt gover-
nance-community vil tilbyde initiati-
ver som SBSYS, CPR Broker og OS2 en
platform for samarbejde. 

På Digitaliseringsmessen 12 i september
blev der afholdt stiftende generalforsam-
ling i et nyt tværkommu-nalt governance-
community under det foreløbige navn
Community of IT Governance (CIG).
Målet er at skabe en ny platform, der, i
den udstrækning de enkelte projekter har
behov for det, kan understøtte samarbej-
det mellem de forskellige brugerklub- og
community-drevne initiativer som SBSYS,
OS2 og CPR Broker samt styrke gover-
nance i projekterne.
En nøgleperson i dannelsen af det nye
community er digitaliseringschef Jens
Kjellerup, Lyngby-Taarbæk Kommune.
Han betegner de nye initiativer som ”de
små fællesskaber” og siger om forholdet
til den eksisterende it-governance i de
enkelte kommuner:
”De nye tværkommunale samarbejdsfor-
mer og forretningsmodeller udfordrer
ikke i sig selv de individuelle kommuners
it-governance. Men i et community, som

det vi nu er ved at skabe, får vi mulighed
for at lægge nogle styringsprincipper ned
over de fælles projekter. Det kunne for ek-
sempel være i forhold til udbudsprocesser
og fastlæggelse af fællesoffentlige stan-
darder”.
Flere af medlemskommunerne i Bruger-
klubben SBSYS deltog i generalforsamlin-
gen, og ifølge Helle Berg, leder af it og
digitalisering i Struer Kommune og for-
mand for forretningsudvalget i SBSYS,
giver det nye community god mening.
”Selvom vi nu er 17 medlemmer i Bruger-
klubben SBSYS med den styrke, det giver,
så er der selvfølgelig nogle områder, hvor
vi godt kunne bruge noget støtte, for ek-
sempel i forhold til definition af standar-
der og systemarkitektur. Her ville det
give mening, at vi i det nye community vil
kunne trække på de samme specialister,”
siger hun.

Ingen konflikter
Heller Berg ser ikke en konflikt mellem de
nye tværkommunale initiativer og den ek-
sisterende it-governance i sin kommune.
Her går it-strategiske beslutninger gen-
nem et digitaliseringsforum, hvor forslag
og initiativer fra Brugerklubben SBSYS
bliver lagt på bordet på lige fod med
andre initiativer.
At tværkommunalt samarbejde på et tids-

punkt i deres udvikling selv får behov for
at etablere en stærk governance er Bru-
gerklubben SBSYS dog et godt eksempel
på.  I øjeblikket arbejder SBSYS på at
styrke organisationen, dels ved at etab-
lere en bestyrelse, dels ved at opdele ak-
tiviteterne i to grupper: En der arbejder
med drift og udvikling, og som noget nyt,
en der arbejder med arkitektur og stra-
tegi. Målet er en generel styrkelse af pro-
jektaktiviteterne og det strategiske
arbejde i brugerklubben samt større gen-
nemsigtighed og vidensdeling. Til imple-
mentering af den nye organisation
styrkes brugerklubbens sekretariat med
yderligere ressourcer.  

Ledelsesopbakning er nødvendig
Bo Lind er digitaliseringschef hos Vestfor-
brænding I/S og medlem af Fagrådet for
IT Governance og Management under
Dansk IT. Han peger på nogle konkrete
tiltag, der kan sikre et solidt fundament
for de tvær-kommunale samarbejder.
”Det er afgørende, at der er ledelsesop-
bakning bag sådanne initiativer. Derfor er
det en god idé, at der dannes et råd, ko-
mité eller lignende på chefniveau, der
kan foretage de overordnede prioriterin-
ger, samt nogle undergrupper, der kan
varetage de mere operationelle aktivite-
ter,” siger han.

Kit@-TEMA
Af Stig Andersen
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i deres eget 

bagland.

Bo Lind

Stærk governance under udvikling



Det tværkommunale samarbejde er typisk
drevet af relativt få ildsjæle, og her ligger
der ifølge Bo Lind også en governance-
opgave.
”Ildsjælene er guld værd, og innovation
starter altid med dem. Men på et tids-
punkt bliver man nødt til at etablere
nogle styringsmæssige rammer, de kan
arbejde indenfor. Det kræver engagement
fra ledelsesniveauet, om ikke andet så for
at sikre, at den nødvendige tid til arbej-
det bliver tildelt. Og så skal der etable-
res en sekretariatsfunktion, der holder
styr på projekterne, vidensdeling og
andre elementer ”.
Governance skal være i orden hjemme
Men ét er governance i de tværkommu-
nale samarbejder, noget andet og i virke-
ligheden det allervigtigste er, ifølge Bo
Lind, at kommunerne har styr på gover-
nance i deres eget bagland – ikke mindst
på tværs af de enkelte forvaltninger. Og
ifølge Bo Lind er det kun muligt, hvis it-
chefen eller digitaliseringschefen driver
konkrete og strategisk funderede tiltag
på digitaliseringsområdet og dermed får
mulighed for at spille en aktiv rolle i den
strategiske ledelse i kommunen.
”Det kan helt klart være en barriere for at
indgå i tværkommunalt samarbejde, hvis
der ikke på hjemmefronten er skabt fæl-
les snitflader og arbejdsprocesser på
tværs af forvaltningerne. Hvis ikke de in-
terne processer er på plads, kan det give
bagslag i forhold til de enkelte forvaltnin-
ger at forsøge at indgå i eksterne samar-
bejder,” siger han.
Han peger derudover på en risiko for, at
samarbejdet kommer til at handle for
meget om teknologi og for lidt om forret-
ning.
”Det er vigtigt, at man løfter diskussio-
nen op fra at handle om teknologi til at
handle om forretningen og de arbejds-
gange, der driver den. Her er der givetvis
mulighed for at standardisere nogle ar-
bejdsgange inden for de samme fælles
løsninger på tværs af forvaltningerne,”
siger han.

Små og store fællesskaber 
Der ligger også en governance udfordring
i det grundlæggende spørgsmål om i hvil-
ket regi, udviklingen af nye tværkommu-
nale løsninger skal ligge. Hvornår er de
”små fælleskaber” det optimale, og hvor-
når bør de ”store fællesskaber” som for
eksempel KOMBIT og KL inddrages? 

Jens Kjellerup ser de små fællesskaber
som en god ramme for agile og organiske
løsninger som CPR Broker, og ser ikke et
modsætningsforhold til de større fælles-
skaber.
”I det nye community vil vi kunne op-
samle projekter, der ikke i udgangspunk-
tet er kandidater til en
million-udbudsforretning for alle 98 kom-
muner. Så vi ser os ikke som en erstat-
ning eller en konkurrent til de større
fællesskaber.”
CPR Broker-løsningen kan downloades
fra Softwarebørsen på digitaliser.dk, og
det er et godt eksempel på denne hold-
ning.
”Vi skal ikke lave en softwarebørs, når
der eksisterer en i forvejen. Vi er samar-
bejdspartnere og aktører i et offentligt
landskab, som allerede eksisterer, og
hvor vi har en rolle at spille,” siger Jens
Kjellerup.
Han peger dog på, at netop spørgsmålet
om hvilken type samarbejde en kommune
skal indgå i, kan resultere i tøven over for
nye samarbejdsmodeller.
”Hvis der er kommuner, der tøver over for
samarbejdet i de små fællesskaber, så
skyldes det muligvis en usikkerhed om,
hvorvidt der i forvejen skulle være planer
eller aktiviteter i KOMBIT og KL, der vil
dække deres behov. Men projekter som
CPR-Broker er ikke noget, der bliver taget
vare på i de sammenhænge, så igen – vi
er et supplement. ”
Han pointerer, at de store fællesskaber
helt klart har en rolle at spille. Specielt
når det i forbindelse med definition af
standarder er nødvendigt med stor gen-
nemslagskraft over for de involverede
parter. 
Ifølge Helle Berg er en af styrkerne ved
det ’lille fællesskab’, at man selv kan be-
stemme strategien – også i forhold til
samarbejdsrammerne. Hvis det giver me-
ning at løfte det op i et større eller andet
regi, så kan man bare beslutte sig for det.
”Vores mål er jo helt overordnet at sikre
en professionalisering af det vi gør, og
dermed muligheden for at præsentere en
positiv business case i vores hjemkom-
muner. Så hvis det ud fra de parametre
giver god mening for medlemmerne af
Brugerklubben SBSYS at løfte aktivite-
terne ind i et andet regi, så er det jo bare
det, vi gør,” siger hun.

■

SBSYS
Sags- og dokumenthåndteringssy-
stem, som ejes og udvikles af Bruger-
klubben SBSYS. Pt. er 15 kommuner
samt Region Midtjylland og Miljømi-
nisteriet medlemmer.  Medlemmerne
betaler 9 kr. i licens per borger, og
kan herefter trække på alle dele af sy-
stemet. En rammeaftale om udvikling
og drift, som 94 offentlige myndighe-
der har tilsluttet sig, har netop været
i udbud og blev vundet af Ditmer A/S.
Brugerklubben SBSYS forventes at
ville indgå i samarbejdet i det nystar-
tede Community of IT Governance
(CIG).
Se mere på www.sbsys.dk. 

OS2 – Offentligt hjem-
mesidefællesskab
Et hjemmesidefællesskab mellem
kommuner og offentlige myndighe-
der, som ønsker at samarbejde om
webløsninger på open source platfor-
men Drupal. Der er pt. 11 kommuner
og 17 leverandørpartnere i fællesska-
bet, heriblandt København, Ballerup,
Sønderborg og Syddjurs. Målsætnin-
gen er at skabe og dele relevante di-
gitale løsninger og
servicefunktionaliteter i open source
til gavn for borgerne.

CPR Broker  
Open source løsning, der fungerer
som ”mellemstation” mellem leveran-
dører af CPR-informationer og de fag-
systemer, der skal bruge
informationerne. I stedet for at for-
skellige fagsystemer abonnerer på
CPR-information fra forskellige data-
kilder, trækker fagsystemerne på én
kilde, CPR Broker, der indeholder de
berigede og standardiserede data.
CPR Broker, der er udviklet af Ma-
genta Aps og pt. anvendes i otte
kommuner, giver en forbedret busi-
ness case på udgiften til CPR-infor-
mationer samt større fleksibilitet og
innovationsmuligheder. Planen er, at
CPR Broker skal være et af projek-
terne under det nystartede Commu-
nity of IT Governance (CIG). 

Kontakt Jens Kjellerup, digitalise-
ringschef, Lyngby-Taarbæk Kommune
(jkj@ltk.dk), for yderligere informa-
tion.

” De nye tværkommunale 
samarbejdsformer og 

forretningsmodeller udfordrer
ikke i sig selv de individuelle

kommuners it-governance.

Jens Kjellerup
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Tre kommuner nordvest for København har principgodkendt
etableringen af en fælles forsyningsvirksomhed inden for it-
drift. Ballerup, Egedal og Furesø Kommune vil fra 1. januar
2014 danne et §60 selskab, der leverer fælles it-infrastruktur
og support i et fælles it-center med 32 årsværk. Det er første
gang i Danmark, at så vidtgående et samarbejde finder sted
ved etablering af et forsyningsselskab til it-driften. Besparel-
sen forventes at blive 5,8 mio. kr. om året.
Politikerne i de tre kommuner Ballerup, Egedal og Furesø kom-
mune har truffet en principbeslutning om at starte et fælles sel-
skab for it-drift i de tre kommuner. Frem til den endelige
godkendelse i foråret 2013, er der nu blevet nedsat ni arbejds-
grupper under en fælles projektorganisation, som rent strategisk
og operationelt skal analysere og afklare en række elementer til
det endelige beslutningsgrundlag. I løbet af de næste fire-fem
måneder bliver der i hver enkelt arbejdsgruppe sat punkter op,
som skal definere vilkårene i det nye selskab. Det er første gang
siden kommunalreformen, at tre selvstændige kommuner vil
starte et fælles it-forsyningsselskab og arbejde strategisk sam-
men om it-drift.  

5,8 mio. kr. spares om året
Foreløbig har en business case for it-infrastruktur og it-support i
de tre kommuner vist, at der kan spares 5,8 mio. kr. om året på
driften. Det vil koste omkring 10 mio. kr. i investeringer at etab-
lere det fælles driftscenter, men besparelserne og de økonomiske
og kompetencemæssige stordriftsfordele – og ikke mindst det
større beredskab ved et fælles it-driftscenter - gør, at det hele går
i plus i 2016. Det viser den analyse, Devoteam har gennemført.
”Det er principgodkendt. Men nu arbejder vi videre for at få afkla-
ret en række detaljer i samarbejdet mellem de tre kommuner om
det kommende selskab. Foreløbig dækker business casen infra-
struktur og support på it-driften, men telefoni og pc-arbejdsplad-
ser er også med i samarbejdet fra dag-et. De to områder – telefoni
og pc-arbejdspladser - skal dog først analyseres nærmere, og
udgør derfor en af de ni arbejdsgrupper,” siger direktør Peter
Olrik, Egedal Kommune, der er formand for styregruppen.  
I foråret 2013 forventer de at have et endeligt beslutningsgrund-
lag, som de tre kommunalbestyrelser, kan endeligt godkende – og
så vil det nye driftsfællesskab være i luften 1. januar 2014.
I slutningen af november 2012 har der været holdt et strategi-
seminar, hvor direktionerne og it-cheferne i de tre kommuner har
deltaget i overvejelserne om det fremtidige it-samarbejde mellem
de tre kommuner. Det er vigtigt at holde fast i, at selskabet indtil
videre kun er ”principgodkendt”, men omvendt også gøre sig
klart, at samarbejdet i det nye selskab måske kan komme til at
omfatte mere end it-drift. 
”Da vi gennemførte analysen sammen med Devoteam fandt vi ud
af, at de tre nabokommuner er ret ens. Det vidste vi godt i forve-
jen, da vi arbejder sammen på en række områder. Men det ligger
lige for at udvælge de områder hvor der er ensartethed, og så
samarbejde om at opnå fordele gennem større volumen og min-
dre sårbarhed. Om der herudover er andre it-områder, hvor det
giver mening for de tre kommuner at samarbejde, må tiden vise,”
siger Peter Olrik.

Kit@-TEMA Af Flemming Kjærsdam

Ny forsyningsvirksomhed
for it-drift i tre kommuner
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Konklusion i Devoteams Business case:
”Den bedste pris ved sourcing opnås, hvis den outsour-
cende organisation først nedbringer egne omkostninger,
og derefter afprøver, om en privat leverandør kan gøre
det endnu bedre. 
Den samlede konklusion i forhold til sourcing er, at det
bedst kan betale sig for de tre kommuner at afprøve sour-
cing, såfremt det måtte ønskes, efter en standardiseret,
fælles drift af området er etableret, og efter at de gevin-
ster, de tre kommuner kan høste ved et samarbejde, er
realiseret,” Devoteam efteråret 2011.

Ni arbejdsgrupper: 
Forretningsorienterede arbejdsgruppe:
• Jura og aftaleforhold §60 selskab
• Personale og organisering
• Økonomi og ressourcer
• Bygninger og fysiske rammer
• Kommunikation og inddragelse af slutbrugere

It-tekniske arbejdsgrupper (4 i alt):
• Serviceharmonisering og support
• Pc-arbejdsplads og telefoni
• Arbejdsgruppe vedrørende indkøb og licensstyring 

(licenser, it-udstyr, printere og pda’er)
• It-forsyning og sikkerhed

De tre kommuner i tal: 
6600 medarbejdere og 128.000 borgere. 

Netværk
Foreningen Kit@ har i høj grad spillet en rolle i etableringen af
det nye selskab. Det er nemlig på Kit@s arrangementer, at drøf-
telserne om et fremtidigt it-samarbejde mellem de tre nabokom-
muner, er startet. IT-chef Jytte Møller Christensen, Ballerup,
IT-chef Erling Jepsen, Furesø og Egedal Kommunes digitalise-
ringschef Jørgen Kristensen Rasch, som er formand i Kit@, har
mødtes på Kit@ seminarerne. 
Og det underbygger den gamle sandhed om, at det er i pau-
serne de væsentligste ting bliver drøftet. Drøftelserne begyndte
så småt for halvandet år siden. De tre kommuners it-chefer har
siden holdt dialogen i luften for at afklare, om de kunne samar-
bejde og i givet fald om hvad. 
Parallelt hermed har direktioner og borgmestre også mødtes i
lignende netværk, og det har sat skub i forløbet. I efteråret 2011
startede Devoteam så med en business case analyse af de tre
it-afdelinger. De har i dag 37,2 mandår på it-drift, og analysen
viser, at et nyt driftscenter kræver 32 mandår – altså en bespa-
relse på godt fem årsværk plus besparelser til eksterne konsu-
lenter. Inklusiv besparelser på selve driften giver det så en
samlet besparelse på de 5,8 mio. kr. om året.
”Selv om it-afdelingerne er ret ens, viser det sig, at der findes
forskellige kompetencer som kan supplere hinanden. Det vil et
fælles driftscenter få fordele af. Dels på grund af volumen og
dels på grund af, at det nye selskab ikke skal bruge så mange
penge til eksterne specialister, fordi kompetencerne allerede i
vid udstrækning findes i selskabet. Så udover de direkte økono-
miske besparelser vil der også komme et samlet videnmæssigt
og kompetencemæssigt løft. Det er en rigtig god business
case,” siger Peter Olrik.  
Peter Olrik siger endvidere, at der muligvis vil komme yderli-
gere gevinster fra it-arbejdspladser og telefoni, som nu vil blive
analyseret frem mod beslutningsgrundlaget i foråret 2013.

■
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Man skal ikke kaste med sten, når man selv bor i et glashus.
En it-chef i Rudersdal og en direktør i Odense Kommune,
mener ikke, det klæder Digitaliseringsstyrelsens direktør
Lars Frelle-Petersen at skyde med skarpt mod landets kom-
muner. Tværtom er der brug for øget samarbejde mellem
kommuner og staten. 
Stat og kommuner trænger til en ny governance model i et fremti-
digt samarbejde. Samarbejdet mellem kommuner og stat skal ud-
bygges for at kunne nå målene i den store 2015-plan. 
Derfor mener it-chef Mogens Dam, Rudersdal Kommune og direk-
tør i Arbejdsmarkeds- og Socialforvaltningen, Peter Pietras,
Odense Kommune, at den uforsonlige kritik fra direktør Lars
Frelle-Petersen, Digitaliseringsstyrelsen, mod landets kommuners
manglende resultater inden for digitalisering, som det skete på Di-
gitaliseringsmessen12, er meget urimelig. Og når det så samtidig
følges op af en kritik af de kommuner, der betegnes som frontlø-
bere og som har skabt helt nye serviceydelser inden for velfærd-
sområderne, bliver det bare endnu værre. Og det må også siges at
være dårlig timing, eftersom det er påkrævet at samarbejdet bliver
til fordel for begge parter.   
”Staten og kommunerne kommer ingen vegne ved at kaste mud-
der efter hinanden fra hver sin grøft,” siger Mogens Dam og Peter
Pietras enstemmigt. De går dermed i rette med Lars Frelle-Peter-
sen. Det klæder ham på ingen måde at skyde efter alle kommuner
og slet ikke, hvis man selv bor i et glashus eller gerne vil samar-
bejde.  
Ifølge Mogens Dam og Peter Pietras er der brug for en ny gover-
nance model mellem kommuner og stat.

Da KMD blev solgt
Peter Pietras mener, det reelt startede for fire år siden med salget
af KMD. Der var ingen sourcing strategi, da KMD blev solgt, og
det lider konkurrencen på it-området i kommunerne under den
dag i dag.
”Salget af KMD for fire år siden viser med al tydelighed, hvad en
manglende sourcing strategi har betydet for konkurrencen på
kommunemarkedet. Den eksisterer ikke. Så i stedet for at Lars
Frelle-Petersen peger fingre ad kommunerne på digitalisering,
burde stat og kommuner sætte sig sammen for at sikre data fra de
centrale databaser hos KMD til fællesoffentlig anvendelse. Nu lig-
ger kommunernes data hos en privat leverandør, der oven i købet
har monopol. Det betyder, at de store databaser inden for udbeta-
ling af kontanthjælp, boligydelse og pensioner skal kommuner og
stat købes af en privat leverandør. Kombit har ganske vist bedt
KMD om at få udviklet åbne grænseflader til databaserne, så vi
kan få adgang til disse data. Men man skal være mere end almin-
deligt naiv, hvis man tror KMD vil åbne grænsefladerne. Det har de
ingen økonomisk interesse i. Det har nu stået på i fire år og er
dygtigt gjort af KMD, men til stor skade for konkurrencen på it-
området i kommunerne. Så længe det problem er uløst, klæder det
ikke Lars Frelle-Petersen at kritisere kommunerne,” siger Peter Pi-
etras.   
Han mener, der er brug for et nytænkende samarbejde mellem
kommuner og Digitaliseringsstyrelsen. En ny governance model
mellem stat og kommuner. Ikke et klassisk magtforhold mellem Fi-
nansministeriet og kommunerne, for det vil ikke flytte tingene i
den rigtige retning.  

Kommunernes indsats påskønnes ikke
”Selv de kommuner, der gør det bedst, gør det ikke særligt godt”.
”Kommunale frontløbere er af det onde og må stoppes”. Det er to
af de sætninger, som de to repræsentanter fra kommunerne ikke
synes klæder Lars Frelle-Petersen. Det ene sagde han på Digitali-
seringsmessen12 i september, det andet på en Rambøll konfe-
rence en måned tidligere. 
Derfor må vi gennem lovgivning tvinge digitaliseringen igennem,
og der vil komme 30-40 indsatsområder til næste år, sagde Lars
Frelle-Petersen. 
”Det er ikke en saglig kritik. Digitaliseringsstyrelsen vil bombe ud-
viklingen tilbage ved, at vi alle skal vente på de centrale initiati-
ver. Selv om centrale initiativer kan være gode til nogle ting, så
handler velfærdsydelser til borgerne om lokale initiativer, foran-
kring og ejerskab i kommunerne. Dermed er centralismen rent
ideologisk også stik i mod al sund fornuft. Hvis ikke der var fore-
gangskommuner på alle områder, og ikke kun inden for it-områ-
det, som profilerer enkeltområder, så havde der slet ikke været
skred i den digitale udvikling, som der virkelig er i gang i kommu-
nerne,” siger Mogens Dam.

Kit@-TEMA Af Flemming Kjærsdam

Trænger til ny governance
mellem kommuner og stat

” Manglende sourcing strategi ved salg af
KMD har skadet konkurrencen på kommune-
markedet.

Peter Pietras
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Han nævner i flæng skoleområdet, hvor Ege-
dal Kommune udmærker sig, anvendelse af
iPAD i undervisningen som Odder kommune
er i gang med og som mange kommuner hol-
der øje med, Fredericiamodellen på rehabili-
teringsområdet, som de har vundet en pris
for, og Rudersdal Kommune med udvikling af
digitale selvbetjeningsløsninger på mobile
enheder, som kommunen vandt Digitalise-
ringsprisen med i 2010. 
”Mange andre kommuner skæver til disse
kommuner for at se, om 
de kan finde en hurtig enkel og relativ pris-
billig model, som kan anvendes i deres egen
kommune. Dermed er en lokal indsats med
til at flytte ting i andre kommuner. Vi ved
udmærket, at dette initiativ er en konkurrent
til den centrale løsning, Borger.dk, og vi har
da også fået kærligheden at føle fra diverse
centrale institutioner. Men havde Borger.dk
været en innovativ og brugbar succes, havde
vi måske slet ikke gået i gang med vores
projekt. Jeg spørger bare, hvorfor skyde den
slags ned?”, spørger Mogens Dam.

Både Mogens Dam og Peter Pietras ser store
perspektiver i, at kommunerne arbejder tæt-
tere sammen i en kommunal governance, og
vil gerne lægge pres på Digitaliseringsstyrel-
sen. Men det bedste er et konstruktivt sam-
arbejde. Løsningen hedder fælles udvikling –
ikke indvikling eller afvikling. 
”Jeg vil også gerne understrege, at hvis cen-
tralismen bliver tvunget igennem, så vil der
være kommuner, der ikke lykkes. Det hand-
ler ikke om at skille fårene fra bukkene. Digi-
talisering handler om at brede de nye
forretningsmodeller ud i hele landet til gavn
for borgerne. Ikke at dele Danmark op. Der-
for er samarbejdet og udnyttelse af de fælles
ressourcer helt afgørende for at få mest mu-
ligt for pengene….” 

■

” Der er brug for et nytænkende samarbejde mellem kommuner og 
Digitaliseringsstyrelsen. En ny governance model mellem stat og
kommuner. Ikke et klassisk magtforhold mellem Finansministeriet 
og kommunerne, for det vil ikke flytte tingene i den rigtige retning.  

Peter Pietras

IT-driftschef
med mod på 
udfordringer
søges

IT-Driftschef med ledelses-

erfaring, kompetencer og

kapacitet til at lede en stor

og kompleks IT-drift søges

pr. 1. februar 2013. 

Vi tilbyder en spændende og

inspirerende arbejdsplads

med dygtige medarbejdere,

hvor service og kvalitet er i

højsædet.
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serviceområdet, hvor såvel
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IT-driftschefen går på 

pension i løbet af 2013.
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Den nye undersøgelse om informationssikkerhed NordSec
med deltagelse af 179 kommuner og 30 regioner i Norge,
Sverige og Danmark viser, at mange af de udfordringer
landene står over for, er så ensartede, at de bør finde sam-
men om risikostyringen. Formand for Kit@ Jørgen Kri-
stensen Rasch siger, at inden for sikkerheds og
risikohåndtering af nye teknologiområder som Cloud
Computing og Bring Your Own Device (BYOD), kan og bør
de offentlige organisationer lære af hinanden på tværs af
landegrænser. Emner som awareness og privacy er ligele-
des relevante at sætte øget fokus på, både i et nationalt
og et nordisk perspektiv.
Næsten 70 procent af de offentlige organisationer tilkendegi-
ver de ikke bruger Cloud inden for områder med følsomme per-
sonoplysninger.

”Som lande står vi over for de samme udfordringer. Cloud vok-
ser frem globalt, og mange informationer går på tværs af ser-
vere, forvaltninger og it-systemer. Derfor kan erfaringer
sagtens deles på tværs af lande, nøjagtig som det sker på
tværs af danske kommuner gennem samarbejde. Det giver me-
ning at samarbejde på nordisk plan om sikkerhedsudfordrin-
gerne ved cloud og BYOD, og vi kommer til at skulle tackle
mange af problemstillingerne på samme måde. Så i stedet for
at gøre det på vores egen måde i hver offentlig virksomhed i
hvert land, er det netop gennem det fælles samarbejde, der
bliver styrken, fordi vi kan mindske sårbarheden for den en-
kelte,” siger Jørgen Kristensen Rasch.   

Nyt Dansk sikkerhedsråd for digitalisering
I slutningen af november har et nyt nationalt sikkerhedsråd
for digitalisering set dagens lys i Danmark. Rådet afløser og
samler de forskellige initiativer og it-sikkerhedsråd til et fælles
råd, der både støttes af erhvervslivet, frivillige organsationer
samt det offentlige Danmark.
Jørgen Kristensen Rasch: ”Etableringen af dette nye nationale
sikkerhedsråd vil kunne være en god aktør at sætte i spil i et
nordisk samarbejde om risikostyring og informationssikker-
hed, fordi vores langsigtede interesser på det strategiske om-
råde, som det fremgår af rapporten, er sammenfaldende med
Norge og Sverige. Det bliver helt afgørende, at toplederne
tager ansvar for informationssikkerhed, og ser det som en kri-
tisk og helt nødvendig infrastrukturkomponent, når vi i den
grad intensiverer digitaliseringen af borgerbetjening, kommu-
nikation og serviceydelser i den offentlige sektor” siger Jørgen
Kristensen Rasch.
Han hæfter sig ved, at undersøgelsen peger på, at Danmark i
relation til it-sikkerhedsniveauet på digitalisering ligger bedre
til end Norge og Sverige, hvilket kan have sammenhæng med
at Danmark har en historisk tradition for fælleskommunale løs-
ninger og brug af  fællesoffentlige registre, samt udvikling af
fællesoffentlige strategier, der sikrer en større ensartethed og
takt mellem kommuner, regioner og staten i forhold til standar-
der og arkitektur også på informationssikkerhedsområdet.
Undersøgelse om informationssikkerheden NordSec er den
tredje af sin art. I 2008 og 2010 og 2012 er der nu gennemført
undersøgelser, og det giver de kommuner, der har deltaget et
godt datagrundlag for at gennemføre digitaliseringen.

■

De nordiske lande bør finde
sammen om risikostyringen

” Som lande står vi over for de samme udfor-
dringer. Cloud vokser frem globalt, og
mange informationer går på tværs af ser-
vere, forvaltninger og it-systemer. Derfor kan
erfaringer sagtens deles på tværs af lande,
nøjagtig som det sker på tværs af danske
kommuner gennem samarbejde. 

@
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”Digitaliseringen flytter risikoledelse
ind hos direktionerne, fordi åbenhe-
den medfører en større sårbarhed,”
siger generalsekretær Svend Tychsen,
Primo Danmark. 
Digitalisering af serviceydelser gør risiko-
ledelse aktuelt som en strategisk disci-
plin for kommunale topledelser.
Direktionen bliver nødt til at tage infor-
mationssikkerheden med ind som en ny
ledelsesopgave, da meget af dialogen
med borgere i fremtiden vil ske over in-
ternet og - sammen med digital selvbetje-
ning -  vil udgøre en langt større risiko
end tilfældet er i dag.
”Tidligere var risikostyring en kontrolop-
gave, som lå i it-afdelingen. Nu bliver risi-
koledelsen en del af
informationssikkerheden, fordi data bliver
en del af kommunens kerneleverancer. Så
digitaliseringen flytter risikoen op til top-
ledelsen, der skal forberede og uddanne
sin organisation til at varetage risikosty-
ringen,” siger generalsekretær Svend
Tychsen, Primo Danmark, der er en for-
ening etableret af Kommunaldirektørfor-
eningen.
Primo Danmark går sammen med regio-
nernes sikkerhedsledelser og Kit@, om at
tage et medansvar for at udbrede kend-
skabet til resultaterne af den nye nordi-
ske undersøgelse om
informationssikkerheden i det offentlige,
NordSec2012. Dels vil de tre parter gerne
sprede viden om resultaterne, dels vil de
gerne give topledelser i kommuner og re-
gioner nogle konkrete værktøjer, der kan
gøre mere opmærksomme på risikoen ved
at digitalisere.

Tæt på redaktionens deadline har der
været gennemført to arrangementer i
Aarhus og København om emnet.
De tre parter har været de danske aktører
bag den nye analyse af informationssik-
kerheden i den offentlige sektor i Norden.
I alt har 179 kommuner og 30 regioner i
Norge, Sverige og Danmark deltaget i un-
dersøgelsen i år. 
”Digitaliseringen forandrer it-sikkerhed
til informationssikkerhed, fordi data leve-
res direkte til borgerne. Dermed placerer
digitaliseringen sig nu i kommunernes
topledelser med en helt anden kraft end
hidtil. Vi går fra ”lukkede” it-systemer til
digitalisering af kerneforretningen, hvor
informationer bliver en del af leveran-
cerne i et ”åbent” miljø i dialog med bor-
gerne. Når kommunerne åbner op for
dataleverancer øges sårbarheden, og der-
for er vi nødt til at tage risikoledelse med
ind som disciplin for direktionen. Det er
hele det skifte, direktionerne er nødt til at
vurdere nærmere,” siger Svend Tychsen.  
Flytningen af fokus fra it-sikkerhed til in-
formationssikkerhed betyder også et
skifte i standarder. Tidligere hed standar-
den for it-sikkerhed DS:484. Men med
skiftet over til informationssikkerhed og 

med risikostyring af processer, arbejds-
gange og dataleverancer hedder standar-
den ISO 27001. 
Ved levering af data til en borger skal
kommunen og borgeren være sikre på, at
data kommer rettidigt, at data er korrekte
og omhandler den borger, som man er i
dialog med, og at uvedkommende ikke
kan komme ind og rette data. Det er hele
den forsyningskæde, der skal sikres.
Risikoen ved digitalisering er, at noget
går galt. Data kan være forkerte eller ikke
blive leveret eller der kan ske brud på sik-
kerheden. Hvis det sker, risikerer det of-
fentlige, at borgerne mister tilliden til
digitaliseringen. Det er det værste scena-
rie. Dermed vil de forventede økonomiske
gevinster fra digitaliseringen gå op i røg.  
”Vi ser gerne, at direktionerne får mere
fokus på den risiko, der er ved, at kom-
munerne åbner sig. Og den dagsorden
håber vi at sætte, for den er vigtig i for-
hold til at kommunerne kan lykkes med
digitaliseringen,” siger Svend Tychsen. 

■

Informationssikkerheden 
op på topledelsens bord

” Når kommunerne åbner op for dataleverancer øges sårbarhe-
den, og derfor er vi nødt til at tage risikoledelse med ind som
disciplin for direktionen.

Svend Tychsen
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Digitalisering af serviceydelser kræver et opgør med nulfejls
kulturen i kommuner og regioner, siger Chefrevisor Anders
Ganer, BDO.
Ifølge den nye nordiske undersøgelse, Nordsec, inden for informa-
tionssikkerhed i de offentlige organisationer i Norden, er danske
kommuner rigtig gode til at fastsætte regler ud fra en Top Down
model med et idealbillede af virkeligheden. Men det holder ikke i
længden, for det fører til en nulfejls kultur, som vil kunne bremse
udviklingen inden for digitalisering. 
Derfor står kommunerne, ifølge Chefrevisor Anders Ganer, BDO,
ved en skillevej inden for informationssikkerhed og digitalisering. 
”Digitalisering vil indebære større risici med følsomme person-
data. Omvendt vil alt for stive regler bremse fremdriften og effek-
tiviseringen med digitalisering. Det dilemma skal løses gennem
kontrolleret risikostyring i hverdagen i kommuner og regioner. Og
det kræver et opgør med nulfejls kulturen,” siger Anders Ganer.
I det omfang uddelegering til organisationens processer og forret-
ningsområder finder sted, bør det sikres, at der opbygges viden
og kompetencer i organisationen. Det ses af Nordsec undersøgel-
sen, at indsatsen for uddannelse og awareness i 2012 som i de for-
rige undersøgelser i 2008 og 2010, fortsat er et lavt prioriteret
område.
I den nye undersøgelse, gennemført af iTrust, spores en vis frem-
gang for risikostyring af informationssikkerhed fra 2010 til 2012.
”Området er dog – som i 2010 – præget af, at indsatsen er mere
fokuseret på de formelle rammer - regler og processer - end den
egentlige gennemførelse og forankring i ledelse og organisation,”
hedder det i undersøgelsen. I alt 179 kommuner og 30 regioner
har deltaget i undersøgelsen.
I en af delkonklusionerne hedder det: ”Det kommer tydeligst frem,
når der i organisationer gennemføres risiko- og konsekvensvurde-
ringer af nye områder som digitale tjenester, hvor risiko og konse-
kvens ikke vurderes som særligt store. Altså hvor risikoanalyse

bliver gennemført, men den manglende viden og forståelse i orga-
nisationen kan føre til falsk tryghed.”

Skal lære at styre risikoen
Pligten til at risikovurdere og prioritere skal lægges i driftsorgani-
sationen. Det mener Anders Ganer er det rigtige sted. Det er dem,
der har ”hånden på kogepladen”, og de skal kunne forklare sig
både over for borgeren og topledelsen. 
Anders Ganer: ”Det er helt afgørende, at mellemlederen eller af-
delingslederen i kommunen får ansvaret for at styre risikoen i det
daglige. Topledelsen eller it-afdelingen kommer ingen vegne med
kun at sige nej. Det handler om, at sikkerheden indgår som et ele-
ment for alle de medarbejdere, der har borgerkontakt. De skal lære
at kende risikoen og tage et ansvar for at styre den. Kommunerne
må ikke bare overlade risikostyringen til den enkelte uden, at mel-
lemlederen har forberedt den enkelte til at håndtere den. Det er i
virkeligheden nok den allerstørste risiko, hvis man overlader sik-
kerheden til den enkelte medarbejder uden at de er klædt på til at
gøre den,” siger Anders Ganer.
Han er ikke i tvivl om, at digitalisering vil synliggøre flere fejl. Men
nulfejls kultur er ikke noget godt alternativ. Den skal skydes ned.
Fordi borgerne kræver mere service, og gerne mere individuelt til-
passet service, og politikerne vil gerne have det gjort for færre
penge. Så for at sikre fremdriften i effektiv digitalisering, er det
nødvendigt at den enkelte medarbejder i kommunerne får nogle
videre rammer, men omvendt også i sin adfærd bliver mere be-
vidst om risikoen ved digital service. 
”Styringen af sikkerhed kan ske ved hjælp af et overordnet regel-
sæt, som gennem bilag og procedurebeskrivelser øges i detalje-
ringsgrad, hvor kontrakter og regler er det bærende element til
regulering. Men det bremser effektiviteten. Derfor skal topledel-
sen skabe rammevilkårene for at holdningsbearbejde hele organi-
sationen. Så organisationen selv bliver i stand til at håndtere

Nulfejls kulturen
skal skydes ned

@
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” Pligten til at risikovurdere og prioritere 
skal lægges i driftsorganisationen.

Anders Ganer

risikostyringen.  Det er ikke ansvarsfraskrivelse, at topledelsen
beder mellemlederne om at risikovurdere inden for eget om-
råde. Det er ledelse. New Public Management er under pres
lige nu, og Informationssikkerheden skal ind på flere niveauer i
organisationen,” siger Anders Ganer.
Topledelsen skal sikre rammevilkårene for organisationens ar-
bejde – også med informationssikkerhed – men den skal ikke
fastsætte detaljerede regler. Den skal ikke blande sig utidigt i
den enkelte medarbejders sagsbehandling. Nordsec undersø-
gelsen viser her inden for uddannelse og kompetenceudvikling,
at der ligger en indsats og venter forude for kommunerne.
”Der er ikke nogen patentløsninger. Men alle er nødt til at tage
et ansvar for at risikostyre sikkerheden. Der er jo fejl, som ikke
må ske. Hvis der sker fejl i stregkoden i en blodbank, så dør pa-
tienten. Når 70 procent af kommunerne i Nordsec undersøgel-
sen siger de ikke bruger Cloud, er min påstand, at det gør de
nok alligevel. De er bare ikke klar over det. Hvis medarbejderne
gemmer filer i Dropbox eller tilsvarende, så bruger de jo skyen.
Men det afhænger jo fuldstændigt af filernes karakter, om det
er et problem. Og Dropbox eller lignende løsninger kan være
ganske effektive. Så vi skal have informationssikkerheden ind i
organisationen på mange niveauer, og på mange forskellige
måder, samtidig med at vi skal have gjort op med nulfejlskultu-
ren. Den medvirker jo blot til at skabe et virkelighedsbillede, vi
slet ikke kan leve op til. Og når der så sker fejl, så reagerer vi
med strittende pegefingre, flere regler og øget tilsyn,” siger
Anders Ganer. 

Verden i bevægelse
Verden bevæger sig hele tiden. Og Anders Ganer drager en pa-
rallel mellem trafikken og digitalisering. Det er kun naturligt, at
der opstår huller i vejen.
”Når vi fortæller om det danske vejnet, tegner vi et billede af
veje uden huller. Men alle bilister oplever huller. På samme
måde med digitalisering taler vi om informationssikkerhed
uden læk af informationer. Vi skal lære at acceptere, at der hele
tiden opstår huller, og så geare organisationen til at være op-
mærksom på hullerne og sørge for at lappe de værste af dem
først. Det er et meget stort skifte, men det er opgaven i de kom-
mende år for at få fremdrift i digitaliseringen,” siger Anders
Ganer.  

■

Virtualisering og on-demand services har ændret både 
måden hvorpå forretninger fungerer og hvilke krav det 
stiller til dit netværk. Brocade leder denne transforma-
tion med Cloud-optimeret netværk som på fantastisk 
vis forsimpler infrastruktur, øger effektivitet, og tilby-
der skalerbarhed så I kan levere applikationer, service, 
virtualiserede dekstops og endda data centre, hvor som 
helst på jeres netværk.

Fremtiden er indbygget. Lær bl.a. om hvorfor 90 % af 
Globale 1000 - og 2/3 af verdens internet knudepunk-
ter, er afhængige af Brocade.

Klestrup inviterer til en spændende formiddag i februar 
og marts 2013. Datoerne er ikke fastlagt endnu da vi 
skal have specialister ind fra USA hvor vi præsenterer 
teknologien og de muligheder der følger med.

Vi kommer også gerne til en produktgennemgang hos 
jer. Har dette din interesse så send en mail til Jeppe 
Andersen, CEO i Klestrup partners, ja@klestrup.dk 
eller skriv dig op her: http://klestrup.dk/arrangemen-
ter/brocade/, så kontakter vi dig.

Brocade leverer 
Cloud-optimeret netværk 
til i dag og fremtiden!
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